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ســرآوا تمــام شــده اســت؛ گــواه ایــن ادعــا حجــم 
ســرمایه گذاری های ایــن شــرکت ســرمایه گذاری در 
ســال های اخیر اســت: صفر! بله؛ ســرآوا در ســال های 
گذشــته هیــچ ســرمایه گذاری نداشــته؛ در حالــی کــه 
شرکت های بسیاری در ســال های اخیر سرمایه گذاری 
داشته اند؛ آن هم در بدترین شرایط اقتصادی کشور. در 
چند سال اخیر شرایط خوب نبود و حجم استارتاپ های 
تشکیل شده به حداقل رسیده؛ ولی اکوسیستم هنوز 
زنــده اســت. اکوسیســتم نــوآوری و اقتصــاد دیجیتال 
ایران با مســائل واقعی زیادی دســت به گریبان اســت؛ 
مشــابه مســائلی که باقی بخش های اقتصاد هم با آن 
دست به گریبان هســتند. ولی مسائل 
سرآوا فرق می کند. ســرآوا در ماه عسل 
وارد اقتصاد ایران شد و در بهترین زمان 
ســعی کرد از این بــازار خارج شــود؛ ولی 
نشــد. تنها مســئله ســرآوا IPO است. 
ســرآوا می خواهــد بــا قیمــت مناســب 
IPO کند و پول هایی کــه آورده را از ایران 
خــارج کنــد. شــخصاً هیچ مشــکلی در 
این موضــوع نمی بینم و ایــن را حق یک 
شرکت سرمایه گذاری می دانم. مشکلم 
آن جایی اســت که برخــی تلاش می کنند مســائل یک 
کسب وکار خاص را جای مســائل همه اکوسیستم جا 
بزنند. برخی اکوسیستم پس از سرآوا را ویرانه می دانند. 
تصور می کنند اکوسیستم با آنها شــروع شده و با آنها 
هم تمام می شود. به همین خاطر است که در سال های 
گذشته فقط در بحران ها و با قیل و قال فراوان نام سرآوا و 
برخی چهره های آن مطرح شده است. مدام سکوت شان 
را می شــکنند و حرف های تکراری می زننــد و تکیه کلام 
حرف های شان هم این اســت که سرآوا دولتی نیست و 
تاکنون از هیچ کدام از مواهب دولتی ها استفاده ای نکرده. 
ادعایی واهی که صرفاً برای گرفتن ژســت مردمی به کار 
می آید؛ آن هم در شــرایطی که اعتماد به دولت کاهش 
یافته و گرفتن ژســت ضد دولتی هزینه خاصــی ندارد. 
برخی در حالی ادعــای عدم اســتفاده از مواهب دولتی 
را دارنــد که در ماجرای آخرشــان یعنی کارخانــه نوآوری 

آزادی مشخص شد که تا چه اندازه پای دولت در میان 
است. با نفوذی که آنها بر »سورنا ستاری« داشتند، ایده 
تبدیل »کارخانه الکترودسازی آما« به جا و مکانی برای 
نوآوری با پول دولت نهایی شد. با ایجاد این همانی بین 
کارخانه نوآوری آزادی و هم آوا تلاش می شود اکوسیستم 
را گروگان بگیرند. برخی در این سال ها به جای تمرکز بر 
حل مســائل سرآوا ســعی کرده اند مســائل ســرآوا را به 
مسائل کل اکوسیســتم تبدیل کنند. کار اشتباهی که 
در این مدت انجام داده اند القای این باور است که پس 
از آنها هیچ فعالیت کارآفرینانه ای در ایــران قابل انجام 
نیست و آنهایی که ایســتاده اند حتما دولتی هستند! 
این در حالی اســت که هیچ گاه توضیــح ندادند که چرا 
ســهامداران دولتی در ســرآوا وجود دارند و چرا دولت تا 
این حد در کارخانه نوآوری آزادی سهم دارد؟ تا حدی که 
یاران  پرشمارشان در رسانه ها گفتند دولت باید مسئله 
کارخانه را حل کند! این تناقض باعث شــد برخی برای 
بار چندم سکوت شــان را بشــکنند و حرف های تکراری 
بزنند؛ ولی نگفتند که چــرا کار کردن با دولــت در زمانی 
که در ایران بودند اشکال نداشت ولی الان اشکال دارد؟ 
نگفتند که تا چه انــدازه از مواهب دولتی بهــره برده اند 
و نگفتنــد که چــرا در تهــران نیســتند و به تصویــری در 
ویدیوهای افشاگرانه تبدیل شده اند! شاید قبول نکنند؛ 
مهــم نیســت. اکوسیســتم پــس از ســرآوا ادامــه دارد؛ 
هرچند مشــکلات بی پایانــی دارد؛ نــه آن چیزهایی که 
برخی می گویند؛ آنها با هوشمندی مســائل سرآوا را به 
اکوسیستم تحمیل کرده اند و اجازه نمی دهند مسائل 
واقعی مورد توجه قرار گیرنــد. زمانی آرام می گیرند که با 
قیمت مناسب IPO را انجام دهند؛ شــخصاً برای آنها 
در این مســیر آرزوی توفیق دارم ولی کاش کمی سکوت 
کنند و با بحران ســازی های پشــت ســر هم شــرایط را از 
این که هست برای اکوسیستمی که مانده  بدتر نکنند.  
رفتارهای افراطی برخی در سال های گذشته آسیب های 
زیادی برای اکوسیســتم داشــته که تا همیــن امروز هم 
عواقب آن باقی مانده؛ کاش به جای فرافکنی سعی کنند 
مسائل شان را از راه درست حل کنند نه از راه افشاگری 

و بیانیه دادن.

INTROسرآغاز

اکوسیستم پس از سرآوا

کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران بررسی کرد

زیان مداخلات دولت در 
کسب وکارهای خصوصی

چهارمین نشســت کمیســیون تحول، نــوآوری و بهــره وری 
اتــاق بازرگانی تهران بــا مرور مهم تریــن اخبــار و رویدادهای 
این حوزه برگزار شد. »مازیار نوربخش«، رئیس کمیسیون 
در این نشســت بیــان کرد کــه آمــار ریالی بخــش مخابرات 
نشان دهنده رشد است، اما از سویی دیگر آمار دلاری حاکی 

از افت شدید است.
او در ادامــه توضیــح داد: »صنعــت مخابــرات از ناحیــه 
خرید تجهیــزات و گســترش زیرســاخت تحت فشــار قرار 
دارد، در حالــی  کــه شــرکت های بــزرگ منطقــه بــا ســرعت 
در مســیر پیشــرفت مداوم حرکت می کننــد. همچنین در 
بخش دیجیتال و تجارت الکترونیکی، بانک مرکزی تعداد 
تراکنش هــای انجام شــده را ارائــه می  دهــد و دولتی هــا آن را 
نشانه رونق می دانند؛ در حالی که در این تراکنش ها همه امور 
روزمره شهروندان و پرداخت شهریه ها نیز محاسبه شده و 
تا جزئیات دقیقی در آن ارائه نشود، نمی توان رشد تعداد را 

نشانه رونق به حساب آورد.«

حساســیتهایایدئولوژیــکدرصنعــت
فناوریاطلاعات

در ادامــه این جلســه، »محمــد فاضلی«، جامعه شــناس و 
پژوهشگر به ارائه گزارشی از آثار مداخلات متنوع دولت در 
بخش های مختلف صنعت پرداخت که نام آن را »چوب لای 

چرخ« گذاشته بود.
فاضلی توضیــح داد: »ارائه امروز نتایج یک پژوهش اســت 
که از بهمن ۱۴۰۰ آغاز شد. نطفه این پژوهش هنگامی بسته 
شــد که بحران برق آغاز شــده بود. آن زمان برخی رســانه ها 
می نوشــتند که دولت یازدهم و دوازدهم که دولتی لیبرال و 
غرب گرا بوده، مقصر این بحران است، چون در صنعت برق 
سرمایه گذاری نکرده اســت. با این حال نتایج پژوهش های 
علمی و مستند حاکی از این اســت که هر دولتی بر سر کار 
باشــد، درگیر چنین مســائلی خواهد بود؛ چون بروز چنین 
مشکلاتی ناشــی از وضعیت ســرمایه گذاری و رابطه دولت 
و بخش خصوصی اســت که مشــکلات را حل نشــده باقی 

می گذارد.«
فاضلی همچنین در بخش دیگــری از ارائه گــزارش خود به 
کســب وکارهای مجازی و اینترنتــی پرداخــت و پژوهش در 
ایــن حــوزه و بررســی و ارزیابــی سیاســت ها در آن را یکــی از 
دشوارترین مباحث عنوان کرد و گفت: »مسائل مربوط به 
این حوزه که ما توانستیم به آن بپردازیم، نخست حاکمیت 
ایدئولوژیک در فنــاوری اطلاعات بود. دولت به روشــنی در 

پی محدود کردن فناوری اطلاعات اســت. انحصار توســعه 
رگولاتوری و انحصار توســعه زیرســاخت نیز بخش دیگری 
از گزارش بود؛ نتیجه گیری این بخش نیز رسیدن به مفهوم 

»تسخیر نهاد تنظیم گری« توسط دولت است.«
او با اشــاره به اهدف ایدئولوژیک و اقتصادی بیان کرد: »در 
بحث اقتصادی نقش متصدی از آن دولت است؛ اما معمولاً 
دولت وارد بخش تولید نیز می شود و این مختص ایران هم 
نیســت و حتی در کره  جنوبی نیز وجود دارد. برای نمونه در 

فولادسازی کره این بحث قابل مشاهده است.«
این جامعه شناس و پژوهشگر در پایان  این بحث گفت: »در 
کل ما تلاش کردیم در این پژوهش نشان دهیم  که مداخله 
دولــت در اقتصاد و صنعــت صرفاً با قیمت گذاری نیســت 
بلکه بسیار گسترده تر است. مثلاً دولت استانداردی وضع 
می کند کــه قابلیت رعایت شــدن نــدارد یا سیاســتی وضع 
می کند کــه آثار منفــی آن برای صنعت بســیار زیاد اســت. 
بــا این حــال مهم اســت کــه بخــش خصوصی یــک روایت 
عمومی از تأثیر مداخلات دولت در صنعت داشته باشد و 
ما امیدواریم این پژوهش و گزارش های ارائه شده از آن به این 

هدف نزدیک شده باشد.«

آسیبشناســیخدمــاتســازمانتأمیــن
اجتماعیدرحوزهفناوریاطلاعات

در ادامه این نشست نیز مسئله چالش های شرکت های 
فعــال در حــوزه فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات بــا بیمــه 
تأمیــن اجتماعــی مــورد بحــث و تبادل  نظــر اعضــا قرار 
گرفت. حاضران با تأکید بر اصلاح و به روزسانی مقررات 
این حــوزه از ضــرورت شفاف ســازی بخشــنامه تنقیح و 
تلخیص ضوابــط بیمــه ای مقاطعــه کاران در جهت رفع 

ابهامات و تفسیرهای متعدد گفتند.
فعالان این حــوزه درخواســت تهیــه و ارائــه گزارش های 
تکمیلی در خصوص وضعیت نیروی انســانی را دادند. 
آنها مــوارد ارائه گــزارش را افراد متخصص و پشــتیبان، 
تعداد آنها، مکان اجرای عملیات، ملزومات و تجهیزات 
مورد اســتفاده و غیره اعــلام کردند. برخی از شــرکت ها 
موارد مذکور را حــاوی اطلاعات محرمانــه و غیرضروری 
می داننــد و ارائــه ایــن مــوارد توســط ســازمان تأمیــن 
اجتماعــی را رد می کنند کــه از دیدگاه فعــالان این حوزه 
خود چالــش بزرگی اســت. به گفتــه فعالان، اگــر برخی 
وظایف ســازمان به تشــکل های تخصصی واگذار شود، 

درک بهتری حاصل می شود.
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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

NEWSخبر

انتصابمدیرعاملدیجیکالا
روابــط عمومــی دیجــی کالا از 
انتصاب »مســعود طباطبایی« به عنوان 

مدیر عامل جدید این شرکت خبر داد.  

همایشنظامهایپرداخت
بانکــداری  همایــش  دهمیــن 
الکترونیک و نظام های پرداخت با موضوع 
»گذار به بانکــداری هوشــمند« به همت 
بانک مرکزی، پژوهشــکده پولــی و بانکی 
و حمایت شــرکت ملــی انفورماتیــک، در 

روزهای ۲۹ و ۳۰ آبان برگزار می شود.

مدیرعاملجدیدسداد
»شــهریار خلیلی« در مراســمی 
به عنــوان مدیرعامــل جدیــد شــرکت 
پرداخــت الکترونیــک ســداد معرفــی و 

جایگزین »محمدحسین کاشی« شد.

حمایتاسنپ
ازرانندگانمبتلابهاماس

اســنپ بــا هــدف حمایــت از گروه هــای 
مختلــف جامعــه، طــرح معافیــت از 
کمیسیون کاربران راننده مبتلا به ام اس را 

تا انتهای سال ۱۴۰۲ تمدید کرد.

ایــن ســومین کیــش اینوکســی بــود کــه در آن حضــور 
داشــتم. اولین آن کیش اینوکس ۲۰۱7 بــود و بعد از آن 
هم در سال ۲۰۱۹ یک بار دیگر به عنوان خبرنگار شاهد 
این نمایشــگاه بودم. اما حالا تجربه شرکت در دهمین 

دوره کیش اینوکس،  بسیار متفاوت بود.
کیش اینوکس ۲۰۱7 چهارمین دوره این نمایشــگاه بود 
و در آن خبری از حضور پررنگ کسب وکارهای صنعت 
مالــی نبــود؛ در مقابــل پاویون هــای وزارت خانه هــای 
۲۰۱۹ ولــی  اقتصــادی بســیار پررنــگ بودنــد. در 
کســب وکارهای نوظهــور صنعــت مالــی و بخش هــای 
فناوری محور این صنعت هرچند کم رمق اما پا به صحنه 
گذاشــته بودند و در ایــن میــان البته حضور بورســی ها 
نســبتاً چشــم گیر بــود. امــا کیــش اینوکس امســال در 
دهمین دوره خــود به نظر می رســد به یک بلوغ نســبی 
رســیده و دیگر می تــوان بــا خوش بینی گفت در مســیر 
ســاختن و تثبیت یــک هویت متمایــز از خــود در میان 

سایر رویدادهای صنعت مالی است.
اگــر در دوره هــای قبــل، طبــق مشــاهدات خــود مــن و 
گفته هــای دیگــر خبرنــگاران و فعــالان حــوزه صنعــت 
مالی، اســتقبال بازدیدکنندگان از نمایشــگاه کم بود یا 
به بهانه همین نمایشــگاه در کیش حضور داشتند اما 
دل و میلی برای حضور در غرفه و همایش نداشتند، در 
کیش اینوکس ۲۰۲۳ جمعیت نسبتاً خوبی در سالن ها 

حضور داشت. 

همچنین اگــر در دوره های قبل بیشــتر شــرکت ها برای 
پرکردن بیلان هــای هزینه کرد بودجه های نمایشــگاهی 
ســالیانه خــود آمــده بودنــد و عجلــه داشــتند کــه از 
نمایشــگاه بیــرون بزنند و بروند ســراغ گشــت وگذار در 

کیش، این بار حداقل آنچه مشاهده می شد 
این نبود. شرکت کنندگان نسبتاً با دست پر 
آمده بودند؛ دست پر از محصول و سرویس 
یا ایده و علاقه به شبکه سازی و در یک کلام 

جدی بودند و نه علی السویه.
همیــن دریافت هــا هــم ذهــن را بــه این ســو 
متبادر می کــرد که احتمــالاً کیــش اینوکس 
در یــک دهگی عمــرش قــرار اســت جدی تر 
از قبل باشــد و دوره تاتی تاتی کــردن را دیگر 

گذرانده است.
البته این فرصت را بانک ها و بعد از آن بیمه ای ها جدی  
گرفته بودند و غرفه های پرجنب وجوشــی داشــتند و از 
آن طرف در بخش محتوایی نمایشگاه هم سخنرانی ها 
و کارگاه هایی را به خود اختصاص داده بودند اما بخش 
بــورس چنــدان شــکل و شــمایل جــدی در ایــن دوره از 

نمایشگاه نداشت.
»حسین اسلامی«، رئیس سازمان نصر تهران جایی در 
صحبت هایش در یک پنل در دومین روز همایش های 
محتوایی کیش اینوکــس ۲۰۲۳، با یادآوری نمایشــگاه 
ســال گذشــته گفــت:» مــا پارســال در کیــش اینوکس 

بودیم ولی شرایط جوری بود که باید مخفی می کردیم که 
هســتیم. نگران بودیم که نکند عکس و فیلمی منتشر 
شــود و متهم شــویم به عادی انگاشــتن وضعیت.« اگر 
همیــن حــرف اســلامی را از مقیــاس کشــوری آن جــدا 
کنیــم و بیاوریــم در صنعــت مالــی، به نظــر 
می رســد بورســی ها بعــد از آن جهــش و 
سقوط تاریخی که در سال های آخر دهه ۹۰ 
برایشــان رقم خورد، هنوز به ریل بازنگشته 
و بیشتر ترجیح شــان این اســت که فعلاً در 
رویدادهایی ایــن چنینی یا غایب باشــند یا 

چراغ خاموش.
در مجموع آن دسته از فعالان صنعت مالی 
که در کیش اینوکس ۲۰۲۳ حضور داشتند، 
گویا بالاخره توانســته بودند این نمایشــگاه 
را هم به فال و هم تماشــا تبدیل کنند و حالا دیگر فقط 
وزن کیش بودن آن سنگینی نمی کرد، بلکه یک رویداد 
جــدی بــود بــرای پرزنت کــردن ایده هــا و محصــولات و 

فشردن دست های همکاری.
اســتمرار ایــن ده دوره هیــچ هم که نداشــته باشــد، این 
را داشــت که حــالا ایــن رویــداد را بــه پختگی برســاند و 
در دهمیــن دوره از عمــرش بتــوان گفــت اگر همیــن راه 
ادامــه یابــد، دهــه دوم عمــر آن قطعاً بــا اتفاقــات خوب 
و یگانه ســازی آن بیــن رویدادهای صنعــت مالی همراه 

خواهد بود.

رویداد کیش اینوکس ۲۰۲۳

 تثبیت یک 
هویت متمایز 

اقدام وزارت ارتباطات در جایگاه ستاد اجرایی انتخابات امسال

زارع پور: ۲۰ درصد انتخابات الکترونیکی خواهد بود
خردادمــاه ســال ۱۴۰۲ موضــوع برگــزاری انتخابــات 
الکترونیکی در مجلس شورای اسلامی مطرح و تصویب 
شــد. قرار شــد ایــن طرح بــرای اجــرا بــه شــورای نگهبان 
منتقل شــود؛ البتــه از رأی نهایــی آن اطلاعاتی منتشــر 
نشــده اســت. از برگزاری الکترونیکــی انتخابات خبری 
نبود تــا اینکــه عیســی زارع پــور، وزیــر ارتباطات کشــور 
اعلام کرد این وزارتخانه برای اولین بار در زمره ستادهای 
اجرایی انتخابــات قرار گرفتــه اســت. او همچنین وعده 
داد کــه ۲۰ درصــد از انتخابــات امســال الکترونیکــی 
و باکیفیــت باشــد. بــه گفتــه او، براســاس قانــون جدید 
انتخابات مجلس شورای اسلامی، برای اولین بار وزارت 
ارتباطات نیز جزو ستاد اجرایی انتخابات کشور شده و 
این وزارتخانه وظیفه تضمین ارتباطات پایدار و باکیفیت 

را در طــول انتخابــات برعهــده دارد. نقــش زیرســاخت 
ارتباطــی در انتخابــات بســیار مهــم اســت و ســازوکار 
برخورداری از زیرساخت پرســرعت، باکیفیت و امن در 

طول برگزاری انتخابات دیده شده است.
یکــی از الزامــات برگــزاری الکترونیکی انتخابــات، احراز 
هویت یا همــان KYC اســت؛ چراکه آنچــه در رأی گیری 
آنلاین مهم است، مســئله احراز هویت و جعلی نبودن 

هویت رأی دهنده است.
»یوآیــدی«، »آی تی ســاز«، »پــارت«، »شــاکیلید«، 
»ویــدا«، »غدیــر« و »حامــی سیســتم شــریف« 
شــرکت های KYC مــورد پذیرش قــوه قضائیه هســتند، 
هنوز جزئیاتی از نحوه برگــزاری انتخابات الکترونیکی و 

نحوه انتخاب شرکت ها اعلام نشده است.

مرضیه امیری

marzamiri3
@gmail.com
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»ســحر بنکدارپور«، مقطع لیســانس خود را در رشــته 
بــرق مخابــرات و ســپس مقاطــع کارشناســی ارشــد و 
دکتــرا را در رشــته بــرق الکترونیک در دانشــگاه شــهید 
بهشــتی گذرانــد. او پــس از فارغ التحصیلــی در حــوزه 
تخصصی تحصیلاتش چند سال فعالیت کرد و سپس 
با ســندیکای شــرکت های شناســایی و مکان یابی آشــنا 
شــد. ایــن آشــنایی او را بــه حــوزه فعالیت هــای صنفــی 
علاقه مند کرد. بــه همین جهت به عنــوان دبیر وارد این 
ســندیکا که یکی از تشــکل های اتاق بازرگانی ایران بود، 
شد. پس از مدتی به بنکدارپور پیشنهاد شد که دبیرکل 
مجمع تشکل های دانش بنیان شود. بعد از آن به عنوان 
قائم مقام مرکز شــتاب دهی صادرات اتاق بازرگانی ایران 
منصوب شــد تا بــه رئیــس آن مرکــز کمک کنــد. پس از 

مدتی در ســمت رئیس مرکز نوآوری و تحــول دیجیتال 
اتاق بازرگانــی تهران بــه همکاری خــود با ایــن مجموعه 
ادامه داد. در ادامه گفت وگوی کارنگ را با بنکدارپور در 

مورد اهداف و فعالیت های این مرکز می خوانید.
 

 درمــوردفعالیتهــایمرکــزنــوآوریو
تحــولدیجیتــالبگویید؛هــدفازتأســیساین

مرکزچهبودهاست؟
در عصــر حاضر شــاهد هســتیم که فنــاوری با ســرعت 
هرچه تمام تــر پیش مــی رود. وقتی به طــول انقلاب های 
صنعتــی نــگاه می کنیــم متوجــه می شــویم کــه انقــلاب 
صنعتــی اول ۱۰۰ ســال، انقــلاب صنعتی دوم 7۰ ســال 
و انقــلاب صنعتی ســوم ۴۰ ســال طول کشــیده اســت. 

انقلاب صنعتــی چهــارم در خوش بینانه ترین حالت ۱5 
تا ۲۰ ســال عمر می کند؛ یعنی زمان زیــادی تا پایان آن و 

ورود به انقلاب صنعتی پنجم باقی نمانده است.
ما در ایران از این قافله عقب مانده ایم. تصمیم گرفتیم 
بــا ایجــاد ایــن مرکــز، اتــاق نقــش حلقــه واســطی را بین 
کسب وکارهای ســنتی و اکوسیســتم نوآوری ایفا کند و 
بتوانیم فنــاوری را به کســب وکارهای ســنتی وارد کنیم؛ 
در نتیجه مرکز نوآوری ایجاد شــد. هدف ما این بوده که 
حلقه واسطی بین اکوسیســتم کسب وکارهای سنتی و 

اکوسیستم نوآوری باشیم.
 

 شــماکارگاههاییبرایمهارتافزاییو
آموزشبرگزارمیکنید؛محــوریکهاینکارگاهها

نگاهی به گزارش 
اس بی ای استرالیا

نرخ پایین جذب 
سرمایه؛ مانعی

در راه زنان
مؤسســه  توســط  مطالعــه ای  اخیــراً 
»دیلویــت اکســس اکونومیکــس« بــه 
ســفارش مؤسســه »اس بی ای« استرالیا 
انجــام شــده و نشــان می دهــد کــه تنهــا 
۲۲ درصــد از اســتارتاپ های اســترالیایی 
توســط زنــان راه انــدازی شــده اند. لازم بــه 
ذکر است که مؤسسه اس بی ای استرالیا 
کارآفرینــان زن در جســتجوی ســرمایه را 
به شــبکه جهانی ســرمایه گذاران متصل 
می کنــد. به عــلاوه، نتایــج ایــن مطالعــه 
نشــان می دهنــد کــه از کل بودجــه ای که 
بــه اســتارتاپ های خصوصــی در ســال 
۲۰۲۲ اختصاص یافت، فقــط ۰.7 درصد 
نصیب اســتارتاپ هایی شده که مؤسس 
آنها زن بــوده اســت. طبق یافته هــای این 
تحقیق، زنان ســرمایه کافی برای توســعه 
کســب وکار خــود جمــع آوری نمی کننــد. 
»جــس هاتزیس«، یکــی از بنیان گــذاران 
آژانس برندســازی ویلــوو اند بلیــک و هم 
بنیان گــذار و مدیــر ارشــد بازاریابــی یــک 
برند مراقبت پوستی استرالیایی در مورد 
این موضوع می گوید: »نرخ پایین بودجه 
برای مشاغل تحت رهبری زنان همچنان 
یک مانع اســت. درحالی که استارتاپ ها 
کمــک قابل توجهــی بــه رونــق اقتصــادی 
استرالیا می کنند، بنیان گذاران زن با موانع 
متعــددی، به ویــژه در مــورد دسترســی به 
سرمایه، روبرو هستند.«  او ادامه می دهد: 
»علیه زنان ســوگیری وجــود دارد. مردان 
بــه مــا نــگاه می کننــد و فقــط بــه توانایــی 
مادر شــدن ما فکر می کنند. این طرز فکر 
توانایی های دیگر زنان را، مثل توانایی آنها 
در راه اندازی کسب وکار و تجارت زیر سؤال 
می برد. مــردان هــم پدر هســتند؛ امــا آیا 

نقش دیگری در جامعه ندارند؟«  

REPORTگزارش

حلقه ای برای اتصال 
سنت و نوآوری

گفت وگو با سحر بنکدارپور، رئیس مرکز نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی تهران

زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

I N T E R V I E W



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۲۱
۲۱ آبـــــــــــــــــــــــــان ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

5

دنبالمیکنند،چیســتوچهکسانیمخاطب
ایندورههایآموزشیهستند؟

کارگاه های مهارت افزایــی با همکاری صنــدوق نوآوری و 
شــکوفایی و معاونت علمی برگزار می شــوند. برای مثال 
برخی شرکت های دانش بنیان در حوزه های گمرک، بیمه 
و مالیــات مشــکل دارند. مــا برای ایــن شــرکت ها کارگاه 
برگــزار می کنیــم و در خصــوص مشکلات شــان بــه آنها 
آموزش می دهیــم. یا برای شــرکت هایی که در خصوص 

دانش بنیان شدن ابهاماتی دارند کارگاه های 
آموزشــی برگزار می کنیــم و به آنها شــرایط و 
فرایند دانش بنیان شدن را توضیح می دهیم.
برخی دیگــر از دوره های مــا از جنس نوآوری 
هستند؛ مانند بوت کمپ سفیران نوآوری. در 
این دوره ها ســفیران نوآوری تربیت می کنیم 
که وارد صنایع شوند و به نفوذ فناوری کمک 
کننــد. دوره دیگــر مــا کمــپ صعــود نــوآوری 
اســت. این دوره را بــا همــکاری تکاپــو برگزار 
می کنیــم. ایــن دوره نیــز بــه چگونگــی پیش 

بردن نــوآوری می پردازد. دوره های آموزشــی اتــاق نیز، با 
همکاری مؤسسه آموزشی آیت تک اتاق یا مدرسه تکاپو 
برگزار می شــوند. این دو ارگان در اتــاق وظیفه آموزش را 

بر عهده دارند.
 

 فکرمیکنیدهدفاصلــیاتاق،یعنی
ایجادحلقهواسطمیاندواکوسیستمسنتیو
نوآوری،محققشدهاست؟شمابرایرسیدنبه
۹ســرفصلتعریــفکردهایــدو ایــنهــدف
فعالیتهاییذیلهریکاینسرفصلهاانجام
میدهیــد؛فکــرمیکنیــدچقــدرتوانســتهاید
شــرکتهایســنتیرابهســمتنوآوریهدایت
کنیــد؟باچــهچالشهایــیدرمســیرتحققاین

هدفروبهروشدهاید؟
در این حوزه تــلاش زیادی کردیم و دســتاوردهای خوبی 
هم داشــتیم. ولی اگر بخواهیم یک عارضه یابی داشته 

باشــیم کــه در ســال گذشــته 
بــا چــه چالش هایــی مواجــه 
شــدیم بایــد بگویــم کــه اولین 
چالــش مــا در ایــن مســیر 
فرهنگ ســازی اســت. درواقع 
فرهنگ ســازی شــکل نگرفتــه 
اســت. ما برای فرهنگ سازی، 
ســرفصل جدیدی را در ســال 
پیــش  می خواهیــم  جدیــد 
ببریــم. در واقــع قصــد داریــم 
یک ســری مســتندهایی برای 
کســب وکارها آمــاده کنیــم تــا 
بــا تجربه های موفــق در داخل 
و خــارج از ایــران و با مســیری 

که این کسب وکارها طی می کنند، آشــنا شوند. درواقع 
با این کار به فرهنگ ســازی میان کســب وکارهای سنتی 
کمک می کنیم.  به علاوه، سند راهبردی تحول دیجیتال 
را بســط دادیــم. این ســند بــه مشــخص کردن مســیر و 

چشم انداز کسب وکارها کمک می کند.
 

راه نقشــه پیشنویــس اخیــراً
دانشبنیانشدناقتصادتنظیمشدهونشستی
همتوسطمجمعتشــکلهایدانشبنیانایران
وکمیســیونکســبوکارهاینوینودانشبنیان
برایبررسیآنبرگزارشدهاست.مرکزنوآوریو
تحــولدیجیتــالاتــاقبازرگانــیچــهنقشــیدر

تدویناینپیشنویسداشتهاست؟
ما در رابطه  بــا قانون جهــش تولید دانش بنیــان، تجربه 
موفقی را با معاونت علمی کســب کردیم. بر اســاس آن 
تجربه، سعی می کنیم همکاری خود را با معاونت علمی 

با این موضــوع جدید ادامــه دهیم. یعنی پیشــنهادات 
بخش خصوصی را جمع آوری کنیم و با کمک تشکل ها، 
کمیســیون ها و شــرکت ها بــه یــک نتیجــه ای بر اســاس 
خرد جمعی بخش خصوصــی برســیم و آن نتیجه را به 

معاونت علمی پیشنهاد دهیم.
البته قرار نشــد که مرکز در این کار کمکــی کند. ما وقتی 
معاونت علمــی را به اتاق دعوت کردیم، ســند را نوشــته 
بودند و ســند را بــرای مــا ارائه دادنــد. یعنی طبــق قانون 
بهبود مستمر محیط کسب وکار کمکی از ما 
نگرفته بودند. اما با این  حال از پیشنهادات 
مــا اســتقبال کردنــد. نه تنهــا مرکــز نــوآوری 
بلکــه مجمــع تشــکل های دانش بنیــان و 
کمیســیون کســب وکارهای دانش بنیان هم 
پیشــنهاداتی ارائه دادند. قرار بر این شد که 
همه کمک کنند و مانند قانون جهش تولید 
دانش بنیان، پیشنهادی را به معاونت علمی 

ارائه دهیم.
 

درحالحاضرچهتعدادکسبوکاربا
مرکزنوآوریوتحــولدیجیتالاتــاقبازرگانیدر

ارتباطهستند؟
مرکز نــوآوری اتــاق بازرگانی مانند ســایر مراکــز نوآوری و 
شــتاب دهنده نیســت و مــا نمی خواهیــم رقیــب بخش 
خصوصی شویم و کاری که آنها انجام می دهند را انجام 
دهیم. ما یــک هاب هســتیم که تمــام شــتاب دهنده ها 
و شــرکت ها می تواننــد بــا آن همــکاری کننــد. مــا هم به 
دانش بنیان هــای عضــو اتــاق و هــم بــه دانش بنیان های 
خارج از اتاق خدمات می دهیم. حدوداً ۱8۰۰ دانش بنیان 
عضو اتاق هستند. تعداد شــرکت ها خیلی زیاد است و 
خدمات ما محدود به دسته خاصی نیست. برای مثال 
در هر رویداد ما با ۱۰۰ الی ۱5۰ شرکت طرف هستیم. ما 

خدمات مان را محدود نکرده ایم.
 

چــهتعــدادازشــرکتهایدانشبنیان
توسطخانمهاادارهمیشوند؟
میزانفعالیتخانمهاچگونه
اســت؟آیــابرنامــهایبــرای
حمایــتاززنــانوکمــکبــه
حضورفعالتروپررنگترآنها

دارید؟
از میــان دانش بنیان هــای عضو 
اتــاق، حــدوداً ۱۴۰ دانش بنیــان 
متعلــق بــه زنــان اســت. ایــن 
تعداد کمی در مقایسه با سایر 
کســب وکارها اســت. مــا یــک 
سرفصل با عنوان توانمندسازی 
زنــان در نظــر گرفتیــم کــه در 
راستای آن می خواهیم به بانوان 
کشــور کمــک کنیــم تــا راحت تــر کســب وکارهای خــود را 
راه انــدازی کننــد. بــا توجــه  بــه تبعیض هــای جنســیتی در 
ایران، می خواهیم کمک کنیــم که بانــوان راحت تر بتوانند 
مشکلات شان را حل کنند. ولی من با جدا کردن جنسیت 
مخالف هســتم و بــه شایسته ســالاری اعتقــاد دارم. مدام 
تأکید می شود که چرا حضور زنان کم رنگ است. برای مثال 
در انتخابات ریاســت جمهوری همه به ایــن موضوع توجه 
می کنند که چند زن و مرد در کابینه می گذارند. تعداد زنان یا 
مردان مهم نیست. چیزی که اهمیت دارد شایسته سالاری 
است. باید دیدگاه مان را نسبت به این موضوع عوض کنیم 
و بیشــتر رو به شایسته ســالاری بیاوریم. اما قبول دارم در 
کشــور ما متأســفانه به دلیل تبعیض های جنســیتی زنان 
مقداری محدود هستند و نمی توانند توانمندی هایشان را 
خیلی ارائه دهند و اگر یک زن و یک مرد شــرایط یکســانی 
داشــته باشــند، آن زن باید دوبرابر بیشــتر برای رسیدن به 

جایگاهی برابر با آن مرد تلاش کند. 

9 سرفصل مرکز نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی
برای کمک به کسب وکارها 

سنتی ها برای بقا باید به سمت فناوری بروند
 

REVIEWبررسی

»سحر بنکدارپور«، رئیس مرکز نوآوری 
و تحول دیجیتــال اتــاق بازرگانی تهران 
درباره فعالیت هایی که این مرکز انجام می دهد، 
می گویــد: »ما ۹ ســرفصل بــرای خدمات مان در 
نظر گرفتیم که این خدمات را در حال حاضر هم 
به اعضای اتاق و هم به کسب وکارهایی که عضو 
اتاق نیستند، ارائه می دهیم. اولین سرفصل ما 
آمــوزش و مهارت افزایــی اســت. مــا یک ســری 
دوره های آموزشــی و کارگاه های مهارت افزایی را 

برگزار می کنیم.«
مــا  بعــدی  »ســرفصل  می دهــد:  ادامــه  او 
تســهیل گری و رشد اســت و ســعی می کنیم به 
شرکت ها در برطرف کردن مشکلات شان کمک 
کنیم. برای مثال ما ســال گذشته با صد شرکت 
دانش بنیان تمــاس گرفتیــم و مشــکلات آنها را 

شنیدیم. 

 ســپس ایــن مشــکلات را دســته بندی 
کردیــم و بــه 5 ســرفصل رســیدیم. این 
مشکلات را به شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی در اتاق بازرگانی ارائه دادیم. خروجی 
ایــن کار تشــکیل ســتاد اقتصــاد دیجیتــال در 
اســتانداری بــود. بــا حضــور آقــای ســتاری ایــن 
مشــکلات پیگیــری شــد و در نهایــت از چهــار 

مشکل از این 5 سرفصل حل شد.« 

 بنکدارپور می افزاید: »سرفصل بعدی 
حضــور دانش بنیان ها در بــازار جهانی 
اســت. بــرای اولین بــار در صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی ریاســت جمهوری، یکشــنبه های 
صادراتی صندوق مشــترک برگزار کردیم. یعنی 
هیئت های تجاری که در اتاق حضور داشــتند را 
بــه صنــدوق نــوآوری می بردیــم تــا شــرکت های 
دانش بنیان هــم بیایند و محصــولات خود را در 
حضور آنها ارائه دهنــد. در واقع کاری  کردیم که 
شــرکت های دانش بنیان بــا هیئت هــای تجاری 

ارتباط برقرار کنند.«
به گفتــه او کمک به سیاســت گذاری ســرفصل 
بعــدی کارهای مرکــز نــوآوری و تحــول دیجیتال 
اتــاق بازرگانی تهران اســت. طبــق قانــون بهبود 
مستمر محیط کسب وکار، ماده دو و سه، دولت 
موظــف اســت کــه از تشــکل های اتــاق بازرگانی 
در تدویــن آیین نامه هــا، قوانیــن و اســتانداردها 

مشورت بگیرد.
در این راستا سال گذشته اتاق در تصویب قانون 
جهش تولید دانش بنیان کمک زیادی کرد. این 
قانــون ماده هــای زیــادی داشــت و باید بــرای هر 
ماده یــک آیین نامه نوشــته می شــد که نوشــتن 
هر یــک از این آیین نامه ها به عهــده وزارت خانه 

مربوطه بود. 

 بنکدارپــور در ادامــه توضیــح می دهد: 

»ما برای آماده کردن پیش نویس این آیین نامه ها 
پیش قدم شدیم و این پیش نویس ها را به دولت 
پیشــنهاد دادیــم. حــدود 7۰ تــا 8۰ درصــد 
پیشــنهادهای ما به هیئت وزیران منتقل شــده 

است.«

 او بــا اشــاره بــه اینکــه عــلاوه بــر ایــن 
ســرفصل ها این مرکز میــز خدمت هم 
دارد و ذیل آن یک ســری مشــاوره های رایگان به 
شرکت ها ارائه می  شود، بیان می کند: »سرفصل 
دیگــر مرکــز، یکسان ســازی نیازهــای بــازار و 
تحقیقات علمی است. ما یک سری رویدادها و 
نشست برای تبادل فناوری برگزار می کنیم. برای 
مثال ممکن است یک شرکت به ما مراجعه کند 
و نیازهایــی داشــته باشــد. مــا بــا انجــام یــک 
نیازسنجی، نیازهای آن را طبقه بندی می کنیم. 
از طــرف دیگــر بــه شــرکت های دیگــر بــرای 
پاســخ دهی بــه ایــن نیازهــا فراخــوان می دهیــم. 
ســپس بر اســاس شــاخص های اولیــه، تیم ها را 
ارزیابی می کنیم. تیم هایی که قابلیت های لازم را 
دارند، فعالیت و خدمات شــان را در یک رویداد 
برای شــرکت درخواســت دهنده ارائه می دهند. 
به عــلاوه بــه شــرکت ها و اســتارتاپ ها در جذب 

سرمایه و اسیکل آپ هم کمک می کنیم.«

 ســرفصل دیگــر کــه بنکدارپــور بــه آن 
اشاره می کند، نفوذ فناوری است. او در 
ایــن خصــوص می گویــد: »مــا در مرکــز ســعی 
می کنیم به کســب وکارهای ســنتی فناوری های 
جدید را نشــان دهیم و به آنها بگوییم که اگر به 
ســمت فناوری هــای جدیــد و تحــول دیجیتــال 

نروند، بقای آنها به خطر می افتد.

 در راســتای ایــن ســر فصــل در حــال 
برگزاری رویدادی با عنوان »خلق ثروت 
در آستانه دگرگونی« هســتیم. در این نشست 
بهتریــن تیم هــای ایرانی کــه در امــارات فعالیت 
می کننــد را گرد هــم آورده ایم تا برای مــا از اینکه 
فناوری هــای جدیــد چگونــه می تواننــد بــه 

کسب وکارهای سنتی کمک کنند، بگویند.«

مرکز نوآورى اتاق 
بازرگانى مانند سایر 

مراکز نوآورى و 
شتاب دهنده نیست و 
ما نمى خواهیم رقیب 
بخش خصوصى شویم 
و کارى که آنها انجام 

مى دهند را انجام دهیم

راضیه مینایی  
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لجستيک
L O G I S T I C

شرکت تیپاکس، زیرمجموعه هلدینگ فاخر که به عنوان 
یک شرکت خصوصی حوزه پست بیش از 6۲ سال قدمت 
دارد، اخیراً اقدام به انتشــار گزارش سالانه )عملکرد سال 

۱۴۰۱( مجموعه خود کرده است.
براســاس آمار ارائــه شــده در این گــزارش، در ســال مذکور 
ایــن شــرکت بــه بیــش از ۱۰ میلیــون و ۴۴7 هزار مشــتری 
خدمت رسانی کرده و ۲۲ میلیون و 655 هزار و 5۳۰ مرسوله 

را به مقصد رسانده است.
ارســال بین شــهری، درون شــهری، بیــن  الملــل، تی بــار، 
یــک روزه، پرداخــت در محــل، پس کرایــه و … در کنــار 
ســرویس های دیگر شامل بســته بندی، جبران خسارت، 
رهگیری آنلایــن، پلتفــرم »ای تیپاکــس« برای مشــتریان 
کسب وکار و اپلیکیشن »مای تیپاکس« برای مشتـــریان 
خانگــی، از جملــه خدماتــی اســت کــه ایــن مجموعــه به 

مشتریان خود ارائه می دهد.

افزایــشیــکمیلیــونو۳۴۵هــزارنفــری
مشتریانتیپاکس

تیپاکس در گــزارش خود از خدمت رســانی به بیــش از ۱۰ 
میلیون و ۴۴7 هزار مشــتری خبر داده است. این شرکت 
خصوصی حوزه پســت بیش از ۲ میلیــون و 5۰۰ هزار نفر 
مشتری فرستنده داشــته و بیش از 7 میلیون و ۹۴۴ هزار 

نفر از مشتریان  آن، گیرنده مرسولات بوده اند.
در ســال ۱۴۰۱، نزدیک به یــک میلیون و ۳۴5 هــزار نفر به 

مشتریان این مجموعه اضافه شده اند. میزان مشتریانی 
که به عنوان فرســتنده از خدمات تیپاکس در ســال ۱۴۰۱ 
استفاده کرده اند به نسبت سال ۱۴۰۰ با ۲۲ درصد افزایش 
همراه بوده اند و آمار مشــتریان گیرنده این شرکت پستی 
در مقایسه با ســال ۱۴۰۰ حدود ۱6 درصد افزایش داشته 

است.
تعداد بسته هایی که در طول سال ۱۴۰۱ توسط تیپاکس از 
مبدأ به مقصد رسیده است، ۲۲ میلیون و 655 هزار و 5۳۰ 
بسته بوده است. این در حالی است که تعداد بسته های 
ارســالی توســط تیپاکس در ســال ۱۴۰۰ حدود ۱۹ میلیون 
گزارش شــده بود. همچنین در گزارش عملکرد سال ۱۴۰۱ 
تیپاکس عنوان شده است که بیشترین تعداد مشتری که 
در یک روز از خدمات این مجموعه اســتفاده کرده اند، 6۰ 

هزار ۴۲7 نفر بوده اند.
در ایــن گــزارش، بیشــترین میــزان پاکت هــا و بســته های 
جمع آوری شــده در یــک روز ۱6۰ هــزار و ۹۲۳ عــدد عنوان 
شده و همچنین تعداد بسته های جابه جا شده در یک روز 
۱۲8 هزار و 5۰۱ بسته و پاکت های جابه جا شده در یک روز 

۳۲ هزار و ۴۲۲  عدد بوده است.

تجهیــز۹۷درصــدینــاوگانتیپاکــسبــه
جیپیاس

تیپاکس خدمات خود را در ســال ۱۴۰۱ با کمک 8۰۰۰ نفر 
نیروی انســانی، بیش از ۳5۰۰ حامل ســبک و ســنگین و 

تیپاکس گزارش عملکرد سال 1۴۰1 خود را منتشر کرد 

 ارسال بیش از 
۲۲ میلیون مرسوله

نگاهی به گزارش اخیر مرکز پژوهش های اتاق ایران
درباره حوزه لجستیک در کشور

هزینه های ۲ برابری لجستیک ایران
نسبت به کشورهای توسعه یافته

REVIEWبررسی

یکی از عناصر کلیدی در توسعه اقتصادی کشورها 
امــور لجســتیک پیشــرفته اســت. لجســتیک 
پشــتیبان فعالیت هــای تجاری-تولیــدی بــوده و 
شامل شــبکه ای از فعالیت ها و خدمات است که 
جابه جایی فیزیکی کالاها در داخل و خارج از مرزها 
را پشتیبانی می کند. فعالیـت لجسـتیک ترکیبی 
از فعالیت های حمل و نقــل، انبــارداری و اطلاعات 
اسـت کـه روی حوزه های اشتغال، تولیـد و مصـرف 
تاثیرگذار است. علاوه بـــر ایـن، لجسـتیک مولفـه 
اصلی هزینـه سایر فعالیت ها نیـز بـه شمار می آید.

اخیراً مرکز پژوهش های اتاق ایران اقدام به انتشار 
گزارشــی بــا عنــوان »اهمیــت و تحــولات بخــش 
لجســتیک در اقتصاد ایران طی دوره  ۱۳۹5-۱۳65 
کرده اســت.  در این گــزارش بر ضرورت شناســایی 
اهمیــت لجســتیک و ســهم آن در اقتصــــاد 
و همچنیــن بخش هــای مرتبــط بـــا لجســتیک و 

مطالعات روند تغییرات آن، تاکید شده است.
در ایــن گــزارش، همچنیــن موقعیــت ژئوپلتیکــی 
ایران در منطقه غرب آسیا، استثنائي توصیف و از 
ایران به عنوان کشوری که به طور بالقوه یک کشور 
تجاری-لجستیکی محسوب می شود و مزیت های 
لجستیکی بالایی در منطقه استراتژیک خاورمیانه 
دارد، یاد شده است. تعیین سهم هزینه، اهمیت 
بخش اشتغال زایی، میزان وابســتگی به واردات و 
مصرف انــرژی در طول ســال های ۱۳65 تــا ۱۳۹5 از 

اهداف این پژوهش بوده است. 

تعریفنشــدنلجســتیکدر
حسابهایملی

یکی از مــواردی کــه در این گزارش عنوان شــده این 
اســت کــه در حســاب های ملــی خدمــات تعریف 
شــده ای به نام لجســتیک وجود ندارد و به همین 
دلیل حساب های ملی به تنهایی قادر به سنجش 
اهمیت اقتصادی این حوزه و محاســبه مستقیم 
ســهم این حوزه نیستند. از ســوی دیگر هیچ نهاد 
رسمی در ایران، وظیفه تهیه حســاب های اقماری 
مرتبط با لجستیک را، آن طور که در سایر کشورهای 

پیشرفته انجام می شود، به عهده ندارد.  

هزینــه نســبت شــاخص
لجســتیکبهتولیــدناخالص

داخلی
ســهم هزینــه لجســتیک کــه از نســبت ســتانده 
لجستیک به کل تولید ناخالص داخلی به دست 
می آید، به عنوان شاخصی برای اهمیت لجستیک 

استفاده می شود. 
مرکــز پژوهش های اتــاق ایــران در گــزارش خــود به 
گزارش آرمسترانگ و همکاران اشاره کرده است؛در 
گــزارش مذکــور بــرای اقتصادهــای بزرگ،هزینــه 
لجســتیک تقریباً ســهمی معادل 8 تــا ۱8 درصد 

تولید ناخالص داخلی آن کشور را شامل می شود. 
بــرای اقتصادهــای توســعه یافتــه اروپــا و آمریکای 
شــمالی، لجســتیک بین 8 تا ۹.5 درصــد از تولید 
ناخالص داخلی را تشکیل می دهد. این آمار برای 
کشــورهای در حــال توســعه در محــدوده ۱۱ تــا ۱8 
درصد اســت. برای مثال درصد هزینه لجستیک 
نســبت به تولیــد ناخالــص داخلــی برای کشــوری 
مانند هند ۱۳ درصد و برای چیــن ۱8 درصد عنوان 
شده است. کشورها با سهم های کمتر، کشورهایی 
هستند که اهمیت لجستیک در آنها نسبتاً زودتر 
تشخیص داده شده اســت. این انتظار وجود دارد 
کــه هزینه هــای لجســتیک در کشــورهای در حال 
توســعه نیز طی چند ســال آینده با بهره منــدی از 
سیستم های پیشــرفته تر و دســتیابی به نرخ های 
رشــد اقتصادی بالاتر، با کاهش همراه باشد. برای 
مثال در انگلستان هزینه های لجستیک برای ۳۰ 
سال پیش حدود ۱8 تا ۲۰ درصد بوده است اما در 

حال حاضر این آمار حدود 8.5 درصد است. 

فقدانزیرساختهایلازم
در ایــن گــزارش عنــوان شــده اســت کــه 
براساس آمار ارزش افزوده مرکز آمار ایران میانگین 
سهم حمل ونقل، انبارداری، و پست به قیمت های 
جــاری 8 درصد و به قیمت ثابــت 6 درصد از تولید 
ناخالص داخلی طــی دوره ۱۳7۰ الی ۱۳۹8 اســت. 
ارقام محاســبه شــده دو نهاد آمــاری ایــران فاصله 
نسبتاً زیادی با هم دارند و همواره سهم لجستیک 
براســاس داده های مرکــز آمار ایــران کمتــر از بانک 
مرکزی بوده اســت. علاوه بر این، این اعتقاد وجود 
دارد که سهم فوق قســمتی از هزینه لجستیک را 
نشان می دهد و شامل هزینه مدیریت که حداقل 

سهم آن ۴ درصد است،  نیست.
گزارش مرکز پژوهش اتاق ایران تاکید می کند که با 
اطمینان می توان گفت که سهم لجستیک در ایران 
بســیار بالاتر از ارقام ذکر شــده اســت. این گزارش 
در جهت اثبات این ادعا به گزارش آرمســترانگ و 
همکاران در سال ۲۰۲۱ اشــاره می کند که که سهم 
هزینه لجســتیک در ایران را ۱6.۲ درصد محاسبه 
کرده اســت. براســاس ایــن گــزارش آرمســترانگ، 
ایران یکــی از کشــورها بــا هزینه های بســیار بالای 
لجســتیک در میان ۱6۰ کشــوری که مورد مطالعه 

قرار گرفته اند، به حساب آمده است.
براســاس آمــاری کــه آرمســترانگ و همــکاران 
منتشــر کرده انــد، هزینــه لجســتیک در ایــران 
تقریبــاً دو برابر کشــورهای توســعه یافتــه برآورد 
می شود. مرکز پژوهش اتاق ایران بالا بودن سهم 
هزینه لجستیک در ایران را ناشی از دو امر عنوان 
می کند: ناکارآمدی و فقدان بهره مندی از فناوری 
پیشــرفته در ارائــه خدمــت و همچنیــن فقــدان 

زیرساخت های لازم.



فرستنده و گیرنده های 
بسته در تیپاکس

۱۰5۲ نمایندگی در سراســر کشــور )57۰ شــهر(، انجام داده 
است. تعداد ناوگان لجستیک درون شهری تیپاکس ۳۰۰۰ 
عــدد و در حــوزه بین شــهری 78۰ عــدد عنوان شــده اســت. 
براســاس آمار ارائه شــده، ۹7 درصــد از مجمــوع ناوگان های 
درون شــهری و بین شهری این شــرکت به جی پی اس مجهز 
شــده اند. همچنین این شــرکت بــرای اولیــن بار در راســتای 
کاهش هزینه و افزایش سرعت و همچنین حجم بارگیری، 
اقدام به به کارگیری حامل های ۱۰ چرخ با ظرفیت حمل ۲6 تن 

بار در مسیرهای اصلی کرده است.

کاهشمیزانشکایاتثبتشده
براساس گزارش ارائه شده از سوی تیپاکس، تعداد شکایات 
به طور متوسط برای هر هزار بسته در ســال ۱۴۰۱، پنج مورد 
بوده اســت. این میزان برای سال ۱۴۰۰، شــش مورد برای هر 
۱۰۰۰ بســته عنوان شده بود که نشــان از کاهش میزان ثبت 

شکایات از خدمات این مجموعه دارد.

پوشششهرهاباجمعیتکم
یکــی از نکات قابــل توجــه درباره گــزارش عملکــرد تیپاکس 
در ســال ۱۴۰۱، افزایش تعداد نقاط تمــاس این مجموعه در 
سراسر کشور است. در پایان سال ۱۴۰۰ تعداد نقاط تماس 
تیپاکس در کشــور 8۱۳ بود، در حالی که در پایان ســال ۱۴۰۱ 
این آمار به ۱۰5۲ نقطه تماس رسیده است. بیشترین میزان 
گستردگی نقاط تماس تیپاکس متعلق به استان های تهران 
)۲۱7 نقطه(، فارس ) 8۱ نقطه(، اصفهــان )7۱ نقطه( و گیلان 
)6۴ نقطه( است. کهگیلویه و بویراحمد )۹ نقطه(، خراسان 
شمالی )8 نقطه( و خراسان جنوبی )7 نقطه( نیز استان هایی 

هستند که کمترین نقاط تماس تیپاکس را دارند.
یکــی از اقداماتی که این شــرکت در ســال ۱۴۰۱ انجــام داده، 
افتتاح نمایندگی در شــهرهایی با جمعیت کم بوده اســت. 

»عــلا مرودشــت« بــا ۴ هــزار نفــر، »بنجــار« بــا ۳7۰۰ نفر و 
»لیســار« بــا ۳۴۰۰ نفــر جمعیــت از جملــه شــهرهای کــم 
جمعیتی بودند که در ایــن ســال، دارای نمایندگی تیپاکس 

شدند.

رشــد۱۴۰درصــدینیروهــایآموزشدیــده
تیپاکس

روند رشد و آموزش نمایندگی های تیپاکس از دیگر حوزه هایی 
است که در این گزارش به آن پرداخته شده است. تعداد افراد 
آموزش دیده در نمایندگی ها در ســال ۱۴۰۱ نســبت به سال 

پیش از آن با رشد ۱۴۰ درصدی همراه بوده است.

تیپاکسوتجارتالکترونیک
پلتفرم جامعe-tipax ، خدمتی بـا تمرکز روی حـوزه تجـارت 
الکترونیکــی اســت کـــه در بســتر وب، بـــه ارائــه راه حل های 

دیجیتالی مدیریت ســفارش های پســتی بـــرای فروشنده و 
مشتری می پردازد.

ایــن خدمــت می توانــد یکــی از اصلی تریــن فعالیت هــای 
حمل ونقــل پســتی ماننــد ثبــت ســفارش، جمــع آوری 
پلاک به پلاک، ارســـال، رهگیری و گزارش گیری را بـــه شکلی 
ســاده و مــدرن بـــه مشــتریان ارائــه دهــد. در ســال ۱۴۰۱، 
سفارش های ثبت شده در این سرویس ۴۲۰ هزار عدد بوده 

است.
در این گزارش همچنین آمار مرتبط با دیگر سرویس های ارائه 
شده توسط شرکت تیپاکس از جمله اکسپرس بین شهری، 
اکسپرس ویژه بین شــهری )روز آتی(، درون شهری یک روزه 
و تی بار ارائه شده اســت. از دیگر اطلاعاتی که در این گزارش 
به آن پرداخته شده، حوزه خدمات تکمیلی است که شامل 
جبران خسارت، بسته بندی، لینک پرداخت، پرداخت وجه 

کالا در مقصد و لاکر هوشمند می شود.

فرستنده و گیرنده های 
بسته در تیپاکس

۱۰5۲ نمایندگی در سراســر کشــور )
است. تعداد ناوگان لجستیک درون شهری تیپاکس 

درصد جمع آوری بسته در کشور
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یکی از چالش های اخیر کســب وکارهای آنلاین موضوع 
اینماد اجباری و نحوه عملکرد سامانه مرتبط با آن است 
که بــا وجــود اعتراض هــای متعددی کــه در ایــن زمینه از 
سوی فعالان بخش خصوصی حوزه تجارت الکترونیکی 

شــاهد بوده ایــم، همچنــان راه کاری از ســوی 
نهادهــای مرتبــط بــرای رفع آنهــا ارائه نشــده 

است. 
»محمدمهــدی شــریعتمدار«، مدیرعامــل 
جیبیــت کــه یکــی از فعــالان صنفــی حــوزه 
فین تــک اســت، بــاور دارد کــه اینمــاد آن 
کارکــردی کــه بــرای آن در نظــر گرفتــه شــده را 
ندارد و به همین دلیل لازم است در این حوزه 
تصمیم های جدیدی اتخاذ شــود. به گفته او 
نهادهای صنفی باید فعالیت های گسترده ای 

در خصوص چالش های اینماد برای کسب وکارها انجام 
دهند امــا دلیل اینکه شــاهد چنیــن فعالیتی نیســتیم، 

مستهلک و بی انگیزه شدن این نهادها است.

الزاماتبایدتوسطشبکهپرداختاعمال
شود

شــریعتمدار دربــاره اینماد بــه کارنگ می گویــد: »درباره 
اینمــاد زیــاد گفتــه می شــد کــه قــرار اســت از تخلفــات، 
پول شــویی، حوزه قمار و چنیــن مــواردی جلوگیری کند؛ 
امــا در واقعیــت تنهــا کاربــرد اینمــاد KYC اســت و اکثر 
تخلفاتی که صورت می گیرد از ســوی سایت هایی است 
کــه اینمــاد دارنــد و در عمــل اینمــاد ابــزار جلوگیــری از 

تخلفات نیست.«

او ادامه می دهد: »اگر ادعاهای مطرح شده درباره اینماد 
صادق نیست، بهترین راه این است که KYC و نظارت بر 
نوع فعالیت کسب وکارها، الزاماتی داشته باشد که آن را 
شــبکه پرداخت اعمال کند و در صورتی که چنین کاری 
را انجام نــداد، مانند همه جــای دنیا جریمه 

یا متضرر شود.«
بــه گفتــه او در دیگر کشــورهای جهــان روال 
به این شــکل اســت که بحث مجــوز و احراز 
هویــت کســب وکار را خــود آن ارائه کننــده 

خدمات پرداخت انجام می دهد. 
شــریعتمدار تاکیــد می کنــد کــه ایجــاد یک 
ســامانه دولتــی کــه قــرار اســت کل فراینــد 
اجرایــی در آن اتفــاق بیفتــد در هیــچ جــای 
دنیا نظیر ندارد و حتی پیش از این در کشور 
خودمان هم ســابقه نداشــته اســت که شــبکه بانکی یا 
پرداخت توســط یک ســامانه بیرونــی، به ویــژه در زمینه 
یک عملیات پرتکرار مانند پرداخت، متوقف شود. شاید 
عملیاتی مانند افتتاح حســاب، توقفی از ســوی سامانه 
ثبت احوال داشــته باشــد امــا آن یــک عملیــات پرتکرار 
نیست و خدماتی که به صورت روزانه مورد استفاده قرار 

می گیرد نباید از سوی یک شبکه دیگر متوقف شود. 
ایــن فعــال صنفــی حــوزه فین تــک معتقــد اســت، بــا 
تصمیمی که در حــوزه اجباری کردن اینماد گرفته شــده 
و چالش هــای مرتبط بــا آن دو اتفاق می افتــد؛ اول اینکه 
برخی از کسب وکارها متوقف می شوند و گاهی این توقف 
تا یکی دو هفته طــول می کشــد و اعتبار آنها زیر ســؤال 
می رود و نابود می شــوند. اتفاق دوم هم این است که در 

مــدت زمانی کــه اینمــاد الزامــی شــده، ایجــاد حوزه های 
کســب وکاری نــوآور و حتــی کســب وکارهای جدیــد در 
حوزه های قبلــی با کاهــش مواجه شــده اســت. او تاکید 
می کند که فضای نوآوری در عمل در حال نابودی اســت 

و این موضوع از قبل هم قابل پیش بینی بوده است. 

نهادهایصنفیبیانگیزهشدهاند
شریعتمدار معتقد است هنگامی که تصمیم بر الزامی 
کردن اینمــاد بــود، نهادهــای صنفــی بایــد اختلاف های 
خــود را کنــار می گذاشــتند و بــه اتفــاق در مقابــل ایــن 
موضــوع می ایســتادند. او اســتهلاک بیــش از حــد را 
عاملی عنــوان می کند کــه باعث شــده نهادهای صنفی 
درمقابل مشــکلات پیش آمــده اقدامی انجــام ندهند. 
شــریعتمدار در ایــن خصــوص تاکیــد می کنــد: »دیگــر 
انگیزه ای میان نهادهای صنفــی وجود ندارد و اگر دقت 
کنید اعتراض ها به اختلال های موجود در زمینه اینماد 
خیلی جسته وگریخته شده است. چندین ماه می گذرد 
و اختلال هــای مختلفــی وجــود دارد امــا کســی چیــزی 
نمی گوید و تنها هر از چندگاهی صدای یک کسب وکار 
بلند می شــود. این نشــانه ایــن نیســت که این ســامانه 
خــوب کار می کنــد بلکــه نشــانه ایــن اســت کــه این قدر 
اســتهلاک بــالا بــوده کــه دیگــر کســی حرفــی نمی زند و 
امید از میان رفته است. نهادهای صنفی باید اقدامات 
گسترده تری انجام می دادند و دلیل اینکه شاهد چنین 
اقداماتی نیستیم این است که دیگر صنفی باقی نمانده 
است و شرکت های خصوصی خیلی ضعیف شده اند.«
ادامهدرصفحه۱۵

مدیرعامل جیبیت از چالش های اینماد اجباری برای کسب وکارها می گوید 

نهادهای صنفی مستهلک شده اند

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

I N T E R V I E W

 چرا نماد اعتماد 
الکترونیکی کماکان 

قربانی می گیرد

بن بست اینماد
بیش از دوســال اســت که پرداخت یارها 
بــا موضــوع نمــاد اعتمــاد الکترونیکــی 
دست وپنجه نرم  می کنند. مرکز توسعه 
تجــارت الکترونیکــی و بانــک مرکــزی 
معتقدنــد طبــق مــاده ۱۰۳ آیین نامــه 
اجرایــی مــاده ۱۴ الحاقــی قانــون مبــارزه 
بــا پول شــویی تمامــی کســب وکارهایی 
کــه خواهــان دریافــت درگاه پرداخــت 
هســتند، باید نماد اعتمــاد الکترونیکی 
دریافــت کننــد. ایــن در حالــی اســت که 
پرداخت یارها از ابتدا بر این باور بودند که 
این قانون مشــمول آنها نمی شود، بلکه 
این شرکت های پرداخت )PSP( هستند 
که مشمول این قانون می شوند. اما حالا 
با گذشت این دو سال و تلاش های متعدد 
و رأی دیوان عدالت اداری و استفســاریه 
معاونــت حقوقــی ریاســت جمهــوری، 
پرداخت یارها و کســب وکارها در نهایت 
ملزم به اجرای این قانون شدند.  هرچند 
که در ابتدا گفته می شد با الزام این قانون 
بنا نیست هیچ کسب وکاری تعطیل شود 
و تنها بنا است ساماندهی صورت پذیرد، 
واقعیت آن است که هرچند وقت یک بار 
شــاهد آن هســتیم کــه کســب وکارهای 
رگوله نشده و یا نوپا در اقتصاد دیجیتال 
با مشکل اینماد مواجه می شــوند.  طی 
یک ماه اخیر نیز اگر سری به شبکه های 
اجتماعی به خصوص توئیتر )ایکس( زده 
باشــید، شــاهد آن هســتیم که بار دیگر 
موج جدیدی از چالش های کسب وکاری 
به وجود آمده که نشان می دهد با تعلیق 
اینماد کسب وکارها، عملاً درگاه های آنها 

از سوی شاپرک مسدود می شود.
ادامهدرصفحه۹
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اینماد که روزگاری در راســتای احراز هویــت و احراز اهلیت 
پذیرندگان ذیل قانون مبارزه با پول شــویی و سایر تخلفات 
به وجــود آمده بــود، اخیــراً تبدیــل بــه یکــی از چالش های 
کسب وکارهای آنلاین شده است. مدیرعامل زیبال باور دارد 
که اجباری کردن اینماد باعث شده، موضوع اعتمادسازی 

که یکی از کارکردهای آن بود، بی معنا شود.
»محمد مهدی فاطمیان«، مدیرعامل زیبال در پاسخ به این 
سؤال که مسئله اینماد برای کسب وکارها و مصرف کنندگان 
چه فایده ای داشته و آیا توانسته به هدفش که جلوگیری از 
تخلف بوده برسد، می گوید: »تا پیش از اینکه اینماد الزامی 
شود، من موافق کارکردهای آن بودم. اگر بخواهیم با نگاه سه 
سال پیش به مسئله اینماد نگاه کنیم، اتفاقاً داشتن اینماد 
برای کسب وکار به معنای قابل اعتماد بودن بود. اما هنگامی 
که برای مفهومی مانند اینماد الــزام قرار می گیرد دیگر این 
ابزار کارکرد خود را به عنوان یک ابزار ایجادکننده اعتماد از 
دست خواهد داد.«  او در این باره ادامه می دهد: »پس اگر 
تا ســه ســال پیش نماد اعتماد ابزار اعتماد کردن بود دیگر 
چنین کارکردی ندارد؛ زیرا اکنون چه کسب وکارهای متخلف 
و چه کسب وکارهایی که مشکلی در فرایند کاری خود ندارند 
مجبور هســتند اینماد را دریافت کنند و طبیعتاً کسی که 
تخلف می کند راه دور زدن مجوز را هم پیدا می کند. در هیچ 
کجای دنیا هم هیچ نهادی نمی تواند به صورت کامل جلوی 
تخلف را بگیرد. امروزه الزاماتی که درباره اینماد وجود دارد، 
مواردی نیســت که در لایه پرداخت بررسی نشده باشند؛ 
بنابراین اساس وجود اینماد زیر سؤال است؛ دو سال پیش 
در خصوص از دست  رفتن کارکرد اینماد صحبت کردیم و 
امروز این مشکل دیگر نمایان شده است؛ گواه این مسئله 
هم مشــکلات فراوانی اســت که با یک به روزرســانی ساده 
برای کســب وکارها به وجود می آید و در فضای مجازی نیز 
منعکــس می شــود. تمامی ایــن مــوارد را دو ســال پیش در 
انجمن فین تــک ذکــر کردیم و دیگــر موضــوع جدیدی هم 
نیســتند.« فاطمیان درباره هدف اولیه اینماد توضیح داد: 
»در ابتدا اینماد برای احراز هویت و احراز اهلیت پذیرندگان 
ذیل قانون مبارزه با پول شــویی بود. اما آیا این احراز هویت 
و احراز اهلیت به درســتی اتفــاق می  افتد؟ آیا هیچ کــدام از 
کلاه برداران و متخلفان اینترنتی دارای اینماد نیستند؟ این 
واقعیت واضحی است که کلاه برداران برای پیشبرد اهداف 
خــود اعتمادســازی می کننــد و قطعــاً در زمینه مســئله ای 
مانند اینماد کوتاهی نمی کنند و حتی ممکن است به جای 
دریافت اینماد صفر ستاره یک ســتاره هم دریافت کنند؛ 

بنابراین اینماد کارکرد خود را از دست داده است.« 

شاپرکدرجریانمشکلاتسامانهاینماد
بود

او در ادامه در پاسخ به این سؤال که آیا پیش از مسدودسازی 
درگاه ها به کسب وکارها اطلاع قبلی داده شده، خاطرنشان 
کرد: »در این زمینه هیچ اطلاع رسانی ای انجام نشده است. 
درباره مسدودسازی درگاه پرداخت شش هزار کسب وکار 
هم ماجرا از ایــن قرار بود که حدود دو هفته از به روزرســانی 
ســامانه اینمــاد گذشــته بــود؛ بعــد از ایــن به روزرســانی 
پرداخت یارها متوجه گزارش هایی مبنی بر وجود مشکلات 
از ســوی کاربــران خود شــدند؛ مشــخصاً می دانســتیم که 
سیســتم تازه هنوز به پایداری نرســیده اســت؛ تقریباً یک 
هفته پیش از مسدودسازی شش هزار کسب وکار هم مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکی یک نشســت خبــری ترتیب 
داد و توضیــح داد کــه همه چیــز در ســامانه پایدار اســت و 
تعداد خوبی اینماد صادر شــده اســت. زمانی هــم که قرار 

بــر مسدودســازی درگاه های پرداخت کســب وکارها شــد، 
طبق صحبتی که با شــاپرک داشــتیم اعلام کردنــد که قرار 
است گام سوم پالایش پذیرندگان قدیمی شبکه پرداخت 
اجرایی شود. توضیحات مبسوط درباره ناپایداری سامانه 
اینماد به شــاپرک داده شــده بود و ذکر شــده بود که اکنون 
به دلیل ناپایدار بودن ســامانه اینماد وقت خوبی برای این 
پالایش نیست؛ زیرا از آذرماه ۱۴۰۰ پذیرندگان جدید ملزم 
به دریافــت اینماد شــدند و از عید امســال هم شــاپرک به 
پالایش پذیرندگان قدیمی مشغول است.«  فاطمیان باور 
دارد که شاپرک در جریان مشکلات سامانه اینماد بود؛ اما 
برخلاف دوره های پیشین، بدون هیچ اطلاعی از اینکه حتی 
قرار است کدام دســته از کسب وکارها متأثر شــوند، درگاه  

کسب وکارها را مسدود کرد. 

فشاربردوشکسبوکارهاست
مدیرعامل زیبــال با تاکید به ایــن موضوع کــه در این میان 
تنها قشری که دچار آسیب شدند کسب وکارها هستند، 
عنوان می کند: »ما به عنوان شرکت های پرداخت یار متوجه 
این موضوع هســتیم که به طور مشــخص فشــار بر دوش 
کســب وکارها اســت. هنگامــی کــه درگاه یــک کســب وکار 
مســدود می شــود، شــبیه این اســت که دچار پلمب شده 
باشد. هنگامی که بدون هیچ گونه اطلاعی به پرداخت یارها 
یا کسب وکارها مسدودسازی اتفاق می افتد، انجام این کار 
باعث به  خطر افتادن شش هزار کسب وکاری می شود که 
در چنین شرایط اقتصادی ای در حال فعالیت هستند. بعد 
هم احتمالاً انواع و اقسام برچسب ها به آنها زده می شود. 

فاطمیان با اشاره به اینکه متصدیان امر می گویند ما وظیفه 
قانونی خود را انجام داده ایم، معتقد است که می توان همان 
وظیفه قانونی را هم به شــیوه درســتی انجــام داد. او در این 
خصــوص می گوید: »قانــون را به شــکلی اجــرا می کنند که 
مردم نسبت به آن حتی اگر درست هم باشد، بدبین شوند. 
در ایــن اتفاقی که افتــاد، شــاپرک به بدترین شــکل ممکن 
تکلیف قانونی خــود را اجــرا کرده اســت. دود ایــن اتفاق به 
چشم کسب وکارها رفت. در این میان همه هم سعی دارند 
این مسئله را از سر خود باز کنند که به نظر من قابل پذیرش 
نیست. یا شــاپرک این کار را تعمدانه انجام داده که در این 

صورت دستگاه های نظارتی باید ورود کنند و ببینند چرا 
یک نفر باید در شــبکه بانکی و پرداخــت قصد چینی 
کاری را داشــته باشــد. اگــر هــم ایــن اتفــاق غیرعمدی 
و ســهوی بــوده کــه در ایــن صــورت هــم می توانســتند 
همــان لحظــه از مکانیســم رول بــک اســتفاده کنند و 
بــه پرداخت یارها زمــان بدهند تــا کار اطلاع رســانی به 

کسب وکارها انجام شود؛ اما این کار را نکردند.«

نهادهایناظربایدبهاینموضوعورودکنند
او تاکید می کند که نباید از این موضوع ساده انگارانه عبور 
کــرد. فاطمیــان بــاور دارد که اگــر این موضــوع تکرار شــود، 
یقیناً مسئول خسارتی که به کســب وکارها وارد می شود، 
شرکت شاپرک است. شــاپرک باید جبران خسارت کند و 
دادستان هم باید به عنوان مدعی العموم ورود کند و شاپرک 
را دادخواست کند که چرا و بدون چه اجازه ای و بدون اطلاع 
قبلی دست به چنین اقدامی زده است. به نظر من در این 

نقطه دادستان و نهاد ناظر باید به موضوع ورود کنند.

بهروزرسانیدردسرسازسامانهاینماد
او با اشــاره بــه ســامانه اینماد عنــوان می کنــد کــه از همان 
روز اول حجــم زیــادی نقــص دربــاره آن گــزارش شــد، در 

حــدی کــه مــا می گفتیــم کاش ایــن ســامانه به روزرســانی 
نمی شد. تیم توســعه تجارت الکترونیکی کم کم شروع به 
برطرف کردن ایرادات کرد. اما سؤال و مشکل اصلی این بود 
که به روزرســانی نباید منجر به بروز مشکلات زیرساختی 
و بزرگ تر شــود. هدف از به روزرســانی جایگزین کردن یک 
سیستم بهینه با سیستم قبلی است. بخشی از مشکلات 
در یک بازه زمانی پس از به روزرسانی قابل قبول است. عملاً 
تمام کسب وکارها این موضوع را درک می کنند و می پذیرند. 
ولی اینکه مشکلات تا یک ماه ادامه دار شوند و وجود آنها 
کتمان شــود، ایرادی اســت کــه می تــوان به مرکز توســعه و 
تجارت الکترونیکی یا اینماد وارد ســاخت.  محمدمهدی 
فاطمیــان خاطرنشــان می کنــد: »مشــکلاتی کــه روزهــای 
اول وجــود داشــت در حــال حاضر رفع شــده اند. بخشــی 
از مشــکلات هنــوز باقــی هســتند که توســط شــرکت های 
پرداخت یار به مرکز گزارش می شوند. آنها هم سعی می کنند 

با تعامل، این مشکلات را برطرف کنند.«
او در پایان تاکید می کند: »ما قائل به این هستیم که الزامات 
قانونی بایــد اجرا شــوند. مشــکل ما نحــوه اجــرای قانون و 
خسارتی است که به کسب وکارها وارد می شود. اجرای غلط 
یک قانون، طبیعتاً خسارت جبران ناپذیری را وارد می کند. 
شاپرک می توانست با اطلاع رسانی قبلی و کمک گرفتن از 
توانمندی بخش خصوصی، مانع این اتفاق شود. در دو دوره 
قبلی چنین اتفاقی رخ نداد؛ اما متأسفانه در این دوره شش 

هزار کسب وکار با مشکل مواجه شدند.«

مدیرعامل زیبال معتقد است که شاپرک به بدترین شکل قانون را اجرایی کرده است

اجرای اشتباه یک قانون آسیب زننده است
REPORTگزارش
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بن بست اینماد
ابتــدا ایــن مــوج جدیــد از بســته شــدن 
درگاه هــای برخــی پرداخت یار هــا آغــاز 
شــد کــه بســیاری از آنهــا برایــن عقیــده 
بودند به دلیل مشــکلی که در درگاه ملی 
مجوزها وجود داشــت نتوانستند مجوز 
خــود را تمدیــد کننــد و بــا عــدم دریافت 
مجوز اینماد مجوز شــاپرک آنها نیز لغو 
شــد.اخیراً نیــز برخــی کســب وکارها از 
جملــه مدیرعامــل ویرگــول مجبور شــد 
اعتراض خود را به موضوع نماد از طریق 
شبکه های اجتماعی دنبال کند. هرچند 
کــه »امیــن کلاهــدوزان« در پاســخ بــه 
ادعاهای مدیرعامــل ویرگول می گوید که 
به آنها 8 ماه است که اخطار رفع تخلف 
داده شده اســت ولی واقعیت این است 
که اینمــاد بنا اســت جلــوی پول شــویی، 
قاچــاق و قمــار را بگیــرد و ورود بــه چنین 
فضاهایی برای جایی مانند مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی می تواند بــرای تمام 
کســب وکارها آســیب زا باشــد. این فضا 
تاجایی پیش رفت که رئیس مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکــی به نوعــی در یکی از 
توییت های خود تهدید به افشای اسامی 
تعــدادی از ارائه دهنــدگان درگاه هــای 
پول شویی و قمار کرد که این نوع عملکرد 
یادآور دوران »بگم بگم« بود. با این وجود 
کلاهدوزان در پاسخ به برخی از منتقدان 
از جملــه »حامــد بیــدی« در توییتــر کــه 
معتقد بــود، تعداد تراکنش هــای آنلاین 
۱7 درصــد کاهــش داشــته، عنــوان کــرد 
که تا کنــون در شــش ماهــه اول امســال 
تعداد تراکنش ها ۲8 درصد رشد داشته 
اســت. او در تکمیل این رونــد عنوان کرد 
که رشــد ۴5 درصدی در شــروع فعالیت 
کســب وکارها و 75 درصد رشــد در مبلغ 

تراکنش ها رقم خورده است. 
علی رغم اینکه امین کلاهدوزان به عنوان 
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
در توییتر از عملکرد نهاد تحت مدیریت 
خود دفــاع می کند اما مجموعه شــرایط 
نشــان نماد اعتماد الکترونیکی هرچند 
وقت باعث موجــی از نارضایتی در میان 
فعالان اقتصاد دیجیتال کشــور شــده و 
تبدیل به بن بستی شده که چه بخواهیم 
یا نخواهیم هرکسب وکاری با آن درنهایت 
دســت وپنجه نــرم می کنــد. حالا شــاید 
بتوان بــرای هر ادعایــی درخصوص عدم 
دریافت اینماد یا مسدود شدن آن توجیه 
یــا بهانــه ای آورد اما در نهایــت تبدیل به 
چالشی شده که بخشی از انرژی مدیران 
را که باید روی توســعه و نوآوری گذاشــته 

شود، به خود مشغول کرده است.

شــــــــــــــمــــــــــــاره 
۲۱ آبـــــــــــــــــــــــــان 

ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

فاطمیان با اشاره به اینکه متصدیان امر می گویند ما وظیفه 
قانونی خود را انجام داده ایم، معتقد است که می توان همان 
وظیفه قانونی را هم به شــیوه درســتی انجــام داد. او در این 
خصــوص می گوید: »قانــون را به شــکلی اجــرا می کنند که 
مردم نسبت به آن حتی اگر درست هم باشد، بدبین شوند. 
در ایــن اتفاقی که افتــاد، شــاپرک به بدترین شــکل ممکن 
تکلیف قانونی خــود را اجــرا کرده اســت. دود ایــن اتفاق به 
چشم کسب وکارها رفت. در این میان همه هم سعی دارند 
این مسئله را از سر خود باز کنند که به نظر من قابل پذیرش 
نیست. یا شــاپرک این کار را تعمدانه انجام داده که در این 

صورت دستگاه های نظارتی باید ورود کنند و ببینند چرا 
یک نفر باید در شــبکه بانکی و پرداخــت قصد چینی 
کاری را داشــته باشــد. اگــر هــم ایــن اتفــاق غیرعمدی 
و ســهوی بــوده کــه در ایــن صــورت هــم می توانســتند 
همــان لحظــه از مکانیســم رول بــک اســتفاده کنند و 
بــه پرداخت یارها زمــان بدهند تــا کار اطلاع رســانی به 

نهادهایناظربایدبهاینموضوعورودکنند
او تاکید می کند که نباید از این موضوع ساده انگارانه عبور 
کــرد. فاطمیــان بــاور دارد که اگــر این موضــوع تکرار شــود، 
یقیناً مسئول خسارتی که به کســب وکارها وارد می شود، 
شرکت شاپرک است. شــاپرک باید جبران خسارت کند و 
دادستان هم باید به عنوان مدعی العموم ورود کند و شاپرک 
را دادخواست کند که چرا و بدون چه اجازه ای و بدون اطلاع 
قبلی دست به چنین اقدامی زده است. به نظر من در این 

نقطه دادستان و نهاد ناظر باید به موضوع ورود کنند.

بهروزرسانیدردسرسازسامانهاینماد
او با اشــاره بــه ســامانه اینماد عنــوان می کنــد کــه از همان 
روز اول حجــم زیــادی نقــص دربــاره آن گــزارش شــد، در 
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

هیچ کدام از شرکت های ایلان 
رمزارز عرضه نخواهند کرد

رفع ابهام توسط 
مدیرعامل تسلا

»ایــلان ماســک«، مدیرعامل »تســلا« و 
»اسپیس ایکس« اعلام کرد که هیچ کدام 
از شــرکت های او، هرگــز توکــن رمــزارزی 
راه انــدازی نخواهنــد کــرد. ایــن توضیــح 
پس از آن انجام شــد که نام شرکت هوش 
مصنوعی او در یک رمزارز اســتفاده شــد 
و همچنین چندین مقاله، پلتفرم رســانه 
اجتماعی ایکس او را با توکن های رمزارزی 
مرتبط کردند. یکــی از کاربــران در پلتفرم 
شبکه اجتماعی ایکس هشدار داد توکنی 
با نام XAI ممکن است با نام شرکت هوش 
مصنوعــی ایــلان ماســک اشــتباه گرفته 
شــود.  در پاســخ، ماســک تصریح کرد که 
هیچ یــک از شــرکت های او هرگــز توکــن 

رمزارزی ایجاد نمی کنند.

 داراییهایرمــزارزیایلان
ماسک

ماســک پیــش از ایــن اعلام کــرده بــود که 
رمزارزهای بیت کوین، اتریــوم و دوج کوین 
دارد. بــر اســاس ترازنامــه ســه ماهه 
ســوم تســلا، ایــن شــرکت دارای معــادل 
۱8۴ میلیــون دلار بیت کویــن اســت. 
همچنیــن تســلا مقــداری دوج کویــن نیز 
در اختیــار دارد. ایــن میلیــاردر از مدت ها 
پیــش حامــی میم کوین ها بــوده و بــر این 
باور اســت که آنهــا رمزارز مردم هســتند. 
ایــلان ماســک همچنین اعــلام کــرده بود 
کــه اســپیس ایکس نیــز بیت کویــن دارد. 
ماه گذشــته، این میلیــاردر از برنامه خود 
برای تبدیــل ایکس بــه یک پلتفــرم مالی 
قدرتمند تا پایان ســال آینــده پرده برداری 
کرد. او گفت: »وقتی می گویم پرداخت ها، 
در واقع منظــورم کل زندگی مالی یک نفر 
اســت. همه چیــز روی پلتفرم مــا خواهد 
بود؛ پول یا اوراق بهادار یا هر چیز دیگری؛ 
شــما نیازی بــه حســاب بانکــی نخواهید 

داشت.«

NEWSخبر

صرافی ارز دیجیتال اوام پی فینکس، 
اواخر ســال ۱۳۹۹ فعالیــت خود 
را شــروع کــرد و با اینکــه دیرتر 
از ســایر رقبــای خــود وارد 
این بازار شــد، اما تاکنون 
خوبــی  رشــد  مســیر 
را طــی کــرده و همچنــان 
مصمــم در ایــن راســتا قــدم 
برمی دارد. صرافــی ارز دیجیتال 
بــرای  بســتری  اوام پی فینکــس 
مبادلات انواع رمزارزها است که خدماتی چون بازار آزمایشی 
)دمو( را بــرای کاربران خــود فراهم کــرده و دارای انــواع بازارها 
به صــورت ریالــی و تتــری اســت. در حــال حاضــر نیــز ۲۳۰ 
متخصص در حوزه بلاکچین، آموزش، دیجیتال مارکتینگ 
و پشتیبانی در مجموعه اوام پی فینکس مشغول به فعالیت 
هســتند و در تلاش اند تا ســهم بازار خــود را با وجــود رقبای 

بزرگی که دارند، افزایش دهند. 

تمرکزرویحوزهزیرساختوامنیت
»ســامان بیرقــی«، رئیــس هیئت مدیــره اوام پی فینکس 
دربــاره فعالیت هایــی کــه در ســال های اخیر داشــته اند، 
می گوید: »اتفاقی که از روز اول تاکنون افتاده این اســت 
که ما به حوزه توســعه و زیرساخت توجه بســیار ویژه ای 
داشتیم. اگر بخواهم گزارشی از اتفاقاتی که در سال های 
اخیر افتاده بدهم، این است که ما در بحث امنیت تمرکز 
زیادی داشتیم و نقاط ضعف و قوت خودمان را نسبت به 
مارکت و سایر رقبا و حداقل هایی که یک صرافی احتیاج 
دارد به عنوان یک پلتفرم مالی داشــته باشــد، بررســی و 

استانداردهای لازم را رعایت کردیم.«
طبــق صحبت هــای بیرقــی، اوام پی فینکــس بــه مقولــه 
 SOC امنیــت توجــه ویــژه ای دارد و در ایــن راســتا تیــم
مستقر و دائمی دارند: »در بحث امنیت می توانم بگویم 
که یک تیم پیشرو هستیم. تاکنون هم خوشبختانه برای 
صرافی ما اتفاقی نیفتاده است. اما متأسفانه امروزه در 
برخی صرافی های داخلی شاهد هک و نشت اطلاعات و 
بدتر از آن، هک در فضای دیتابیســی صرافی ها هستیم 
که به راحتی می توانــد ناامنی را برای کاربــران ایجاد کند. 
ما به این موضــوع اهمیت زیادی داده ایم و ســعی داریم 
مسیر درســتی را در زمینه امنیت طی کنیم. نکته دیگر، 
ســاختار فنی خود صرافی اســت که ما در ایــن زمینه نیز 

طی این ســال ها ســعی کرده ایم خود را به استانداردهای 
جهانی نزدیک کنیم. در حال حاضر در حال انجام پروژه  
میکروسرویســی هســتیم کــه به طور آنــی نیاز کاربــران را 
برطرف می کند. این محصول بسیار محصول پیچیده ای 
بــوده و روی مقیاس هــای بــالا در همــه شــرایط می توانــد 

کمک کننده باشد.«

هیچگونهاتحادیبینشــرکتهایهمکار
وجودندارد

بیرقی با بیــان اینکــه رقابــت جــزو برنامه های جــدی این 
صرافی در بازار است، می گوید: »در مسئله تعامل مالی 
که با کاربر وجود دارد، ما می توانســتیم رویه سودآورتری 
را در پیــش بگیریم، امــا هزینه هــای بیشــتری را متحمل 
شــدیم تــا بتوانیــم خدمات بهتــری ارائــه دهیم. درســت 
است که ما رقبای قدیمی تری داریم، اما نگاه ما این است 

که پیشــی گرفتن از این دوســتان کار سختی 
نیست. رقابت جزو برنامه های جدی ماست 
و مــا در ایــن زمینــه مصمــم پیــش می رویــم. 
بــا ایــن حــال، متأســفانه در کامیونیتــی مــا 
هیچ گونه اتحاد و همبستگی بین شرکت های 
همکار وجــود نــدارد؛ از ایــن رو حاکمیت نیز 
نمی تواند تصمیم درستی در این حوزه بگیرد. 
در این قســمت نیز مــا از جهــات مختلف در 
حال کمک بــه حاکمیت هســتیم تا موضوع 
رگولاتــوری و امنیــت بیشــتر بــرای صرافی ها 

فراهم شود.«
بیرقی ســپس درباره وضعیت رگولاتوری حــوزه رمزارز در 
کشور صحبت می کند. به عقیده او، بخشی از این نقطه 
خاکســتری که آنهــا در ســال های اخیر ســپری می کنند، 
مربوط به سهل انگاری حاکمیت است، اما بخش عمده 
آن عدم همبستگی و نبود نگاه مشترک و خالی از منافع 
شخصی در انجمن های مختلف و این کامیونیتی است. 
او در توضیــح این موضوع می گوید: »امروز، هر کســی به 
فکر کسب وکار خودش است و به این فکر نمی کند که این 
حوزه کودک نوپایی اســت که وارد ایران شده و چند سال 
است که بدون شناسنامه زندگی می کند و ما هم برای آن 
تلاش خاصی نمی کنیم و منتظریــم ببینیم که حاکمیت 
چه اقدامی برای آن انجام می دهد. پس به نظر من، همه 
چیز از خود ما شروع می شود و با توجه به تلاشی که خود 
مــن دارم، فکر می کنم حاکمیت مشــتاق اســت کــه به او 

کمک کنیم تا این حوزه به یک نظم و سامان دهی برسد. 
در نتیجه تعامل بین بخش خصوصی و حاکمیت باید در 

اکوسیستم رمزارز کشور نیز پررنگ تر شود.«

درتلاشبراینگهداشتنیرویانسانی
رئیــس هیئت مدیــره اوام پی فینکــس ســپس دربــاره 
چالش هایــی کــه از جنــس نگهداشــت نیروی انســانی 
دارنــد، صحبــت می کنــد. او در ایــن خصــوص این طــور 
توضیــح می دهــد: »در صرافــی اوام پی فینکــس، هر روز 
یک تیم بزرگ بــه توســعه آن فکر می کند )چــه از لحاظ 
زیرســاختی و چه از لحاظ امنیتی(. اتفــاق بدی که برای 
ما در این مدت افتاده، این است که تعداد بسیار زیادی 
از نیروهای حرفه ای ما به تازگی از ایران رفته اند. بسیاری 
از شرکت ها همچون ما با این مسئله روبه رو هستند و از 
لحاظ جذب نیرو و منابع انســانی در ایران بحران وجود 
دارد. ما با همه تلاش هایمان در بخش نیروی 
انســانی باز هم نگاه راه حلی بــه آن داریم، نه 
نگاه قربانی شــدن. به همین خاطــر در تلاش 
هســتیم امکانات بهتــری را بــه کارکنان خود 
ارائه دهیــم تا فکــر رفتن به ذهن شــان خطور 
نکند. مسئله ای که در اوام  پی فینکس جریان 
دارد این است که افراد احساس تعلق داشته 

باشند.«

فقداننگاهصنفیبهحوزهرمزارز
ازسویفعالان

بیرقــی آینده روشــنی را برای حــوزه رمزارز کشــور متصور 
اســت، امــا می گوید: »بــا ایــن حــال نمی توانــم بگویم که 
رگوله شــدن ایــن حــوزه می توانــد بــه همــه فعــالان کمک 
کند یــا خیــر؛ کمااینکه ممکن اســت همــه فعــالان نیز با 
این موضوع موافق نباشــند. من به نوبه خــود، تا  به  امروز 
هر کمکی را کــه می توانســتم در ایــن زمینه انجــام دهم، 
انجام داده ام. من در انجمن فین تــک و انجمن بلا کچین 
عضــو هســتم و جــزو هیئــت مؤســس انجمــن بلاکچین 
خراسان نیز هستم و در تمام این انجمن ها سعی دارم به 
حاکمیت کمک کنم، اما آن اتحاد لازم بین همه ما وجود 
ندارد. همــه صرافی ها کار خودشــان را انجــام می دهند و 
به صــورت صنفی بــه این حــوزه نــگاه نمی کننــد. در حال 
حاضر، انجمــن فین تک در ایــن حوزه تلاش هــای زیادی 

انجام می دهد.«

مهسا نجاتی 

mahsaanejatii1993
@gmail.com

دارد به عنوان یک پلتفرم مالی داشــته باشــد، بررســی و داشت.«
استانداردهای لازم را رعایت کردیم.«

طبــق صحبت هــای بیرقــی، اوام پی فینکــس بــه مقولــه 
امنیــت توجــه ویــژه ای دارد و در ایــن راســتا تیــم 

مستقر و دائمی دارند: »در بحث امنیت می توانم بگویم 
که یک تیم پیشرو هستیم. تاکنون هم خوشبختانه برای 
صرافی ما اتفاقی نیفتاده است. اما متأسفانه امروزه در 
برخی صرافی های داخلی شاهد هک و نشت اطلاعات و 
بدتر از آن، هک در فضای دیتابیســی صرافی ها هستیم 
که به راحتی می توانــد ناامنی را برای کاربــران ایجاد کند. 
ما به این موضــوع اهمیت زیادی داده ایم و ســعی داریم 
مسیر درســتی را در زمینه امنیت طی کنیم. نکته دیگر، 
ســاختار فنی خود صرافی اســت که ما در ایــن زمینه نیز 

I N T E R V I E W

همه موافق 
رگولاتوری نیستند

رئیس هیئت مدیره صرافی اوام پی فینکس
از ضرورت مشارکت حاکمیت و بخش خصوصی می گوید 

   عکس:  نسیم اعتمادی
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افزایش تبلیغات دســتگاه های اســکیمر در فضــای مجازی 
اخیراً باعث شده تا کارت خوان های جعلی و استانداردهای 
امنیتی بــه موضوع هشــدارهای برخــی کارشناســان درباره 
عملکرد رگولاتوری در نظارت بر ورود دستگاه های کارت خوان 
به بــازار و نوآوری های شــبکه پرداخت بدل شــود. روش های 
کلاهبرداری نیز امروزه نوآورانه تر شــده و پرســش هایی را در 
خصــوص میــزان پای بنــدی تولیدکننــدگان و واردکنندگان 
دســتگاه های کارت خــوان به اســتانداردهای امنیتــی ایجاد 
کرده است. آیا تنظیم گران شبکه پرداخت کشور نسبت به 
اجرای استانداردهای امنیتی قوانین سفت و محکمی دارند؟
امروزه فناوری با ســرعت زیادی در حال نفوذ به بطن زندگی 
ما در همــه عرصه هــا اســت و بدیهی اســت که نمی تــوان از 
سوءاســتفاده از آن بــه کلی پیشــگیری کــرد و حــوزه بانک و 
پرداخت نیز از این قضیه جدا نیســت؛ بنابراین تلاش برای 
طراحی استانداردهای امنیتی و پای بندی همه جانبه به این 
استانداردها در هر حوزه ای از اهمیت بالایی برخوردار است.

 دستگاهاسکیمرباشمایلکارتخوان
اسکیمینگ یکی از انواع کلاهبرداری هایی است که از زمان 
ظهور پرداخت کارتــی برای کپی اطلاعــات کارت افــراد مورد 
اســتفاده کلاهبرداران قرار گرفته اســت. پیش تر روش هایی 
برای شناسایی دســتگاه  های کارت خوان مجهز به اسکیمر 
وجود داشــت؛ چراکــه گفته می شــد ایــن دســتگاه ها دارای 
شکستگی، چسب خوردگی یا قطعات اضافی هستند، اما 
امروزه دســتگاه های کارت خــوان بدون هیچ تفــاوت ظاهری 

می  توانند به قابلیت اسکیمینگ مجهز باشند.
به گفته یکی از مالباختگانی که با خرید از یک دستفروش در 
مترو از طریق اسکیمینگ مورد کلاهبرداری قرار گرفته، ظاهر 
دســتگاه کارت خوان کاملاً طبیعی بوده و فروشــنده بســیار 
بااحترام تمامی مراحــل پرداخت را در حضور خــود او انجام 

داده و هیچ گونه عمل عجیبی )مثلاً نگه داشتن بی مورد کارت 
یا…( انجام نداده اســت. روز گذشــته هنگام جست وجو در 
مورد اسکیمرها با یک کانال تلگرامی با بیش از ۱۳ هزار عضو 
مواجه شــدم که فروشــنده با نام،  تصویر و آدرس خود در آن 
اسکیمر طرح کارت خوان می فروخت و آخرین پستی که در 
این خصوص منتشر کرده بود، مربوط می شــد به چهار روز 
پیش که در آن به مخاطبان خود خبر داده بود موجودی این 
دستگاه ها رو به اتمام اســت. در توضیحات این دستگاه در 

کانال تلگرامی مذکور ذکر شده بود: »این دستگاه 
دارای قابلیت ذخیره اطلاعات و رمز ۲۰ هزار کارت 
اســت و قابلیــت تراکنش نــدارد. هنگام کشــیدن 
کارت در دســتگاه، اطلاعات کارت و رمز آن ذخیره 
می شود و اعلان تراکنش ناموفق می دهد. بعد از آن 
می توانید مبلغ خرید را به صورت نقدی از مشتری 
دریافت کنید.« فروش دســتگاه های کارت خوانی 
که به شاپرک متصل نیستند هم موضوع دیگری 
است که کارشناسان درباره آن هشدار می دهند. 
ایــن دســتگاه های کارت خــوان وجــه مشــتریان را 

تجمیع کرده و بــه صورت یکجا به حســاب فروشــنده واریز 
می کنند. 

 دربارهاستانداردهایامنیتیدستگاههای
کارتخوانچهمیدانیم؟

این موضوع محدود به ایران نیست و در کشورهای دیگر نیز 
اتفاق می افتد. به عنوان مثال در حالی که بــا ورود کارت های 
تراشــه دار،  انــواع گمانه زنی هــا دربــاره حــذف تهدید هــای 
مربوط به برداشــت غیرمجــاز از کارت های بانکــی در ایالات 
متحده مطــرح می شــد امــا آمــار منتشرشــده از اوج گرفتن 
7۰۰ درصدی حملات در ســال ۲۰۲۲ حکایت دارد. بنابراین 
اســکیمینگ پدیده ای بــا رواج بین المللــی اســت؛ اما آنچه 

کارشناسان امنیت ســایبری در مورد آن هشدار می دهند و 
عملکرد رگولاتــوری کشــور را در خصــوص آن نقد می کنند، 
اجرای دقیق اســتانداردهای PCI در کشــور اســت. پیروی از 
 The امنیت داده های صنعت کارت اعتباری یا PCI استاندارد
 Payment Card Industry Data Security Standard
PCI DSS(( یک امر مهم به منظور اطمینان از آن اســت که 
تمام دســتگاه های کارت خوان اطلاعات کارت اعتبــاری را در 
محیطی امن پردازش و ذخیره می کنند یا انتقال می دهند. 
ایــن اســتاندارد در تاریــخ 7 ســپتامبر ۲۰۰6 
توسط شورای اســتانداردهای امنیت معرفی 
 PCI )PCI شد. شورای استانداردهای امنیت
SSC(، یک نهاد مستقل به شمار می رود که 
توسط شرکت های ویزا، مسترکارت، امریکن 
اکســپرس، دیســکاور و جی ســی بی ایجــاد 
شــده اســت. به اعتقاد برخــی کارشناســان، 
دســتگاه های کارت خــوان وارداتــی به کشــور 
قابلیت حــذف افزونه هــای PCI ازجمله عدم 
تمپرشدن هنگام ورود اسکیمر به دستگاه را 
دارند. از طرفی، آنچه امروزه به چشم می خورد، راه اندازی خط 
تولید دستگاه کارت خوان توسط بیشتر شرکت های پی اس پی 
اســت و به نظر می رســد خط تولید جداگانــه کارت خوان به 
یکی از پیش نیازهای کســب مجوز پی اس پی تبدیل شده و 
هر شــرکتی بعد از پی اس پی شــدن، خط تولید اختصاصی 
خــود را افتتــاح می کنــد. بنابرایــن آنچــه در بحبوحــه تلاش 
شرکت ها برای تولید بیشتر،  ممکن است مورد غفلت واقع 
شــود، کیفیت دســتگاه ها و چشم پوشی از اســتانداردهای 
امنیتی نظیر PCI اســت. به همین دلیل این سؤال اساسی 
مطرح می شود که چه نظارتی بر تولیدکنندگان و واردکنندگان 
دستگاه های کارت خوان و به طور کل کارت خوان های واردشده 

به بازار وجود دارد؟

احتمال افزایش تعداد 
کارت خوان های جعلی در کشور

چه کسی بر استانداردهای امنیتی کارت خوان ها نظارت می کند؟

طهورا 
آدینه وند 

Viria.adinehvand
@gmail.com 

NEWSخبر

بر اساس آخرین
گزارش شاپرک

ثبت کمترین خطای 
پذیرندگی در مهرماه 

توسط شرکت تاپ
بــر اســاس گــزارش اقتصــادی شــماره 
۱۰۰ شــاپرک، شــرکت تــاپ توانســت 
در مهرمــاه ۱۴۰۲ بــا در اختیار داشــتن 
»بالاتریــن رشــد مبلــغ تراکنش هــای 
موبایلی و پایدارترین بستر پرداخت در 
بین رهبران بازار و بیشترین تعداد ابزار 
پذیرش فعال اینترنتی«، عملکرد خود 
را ارتقــا داده و با رشــد خود در این ســه 

شاخص به رتبه نخست دست یابد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی تجــارت 
الکترونیک پارســیان )تاپ(، بر اســاس 
آخریــن گــزارش اقتصــادی شــاپرک 
در مهرمــاه ۱۴۰۲، تــاپ بــا کســب ۰.6۱ 
درصد برای چندمین بار در سال جاری، 
بیشترین رشد را در مبلغ تراکنش های 
موبایلی کســب کرده و جایگاه نخست 
را از ایــن منظــر در بیــن شــرکت های 
پرداخت کشور، به دست آورده است. 
تاپ علاوه بر رشــد ســهم موبایلــی، در 
ابــزار پذیــرش اینترنتی نیــز یک درصد 
رشــد داشــته که این منجر به آن شــده 
اســت که در مجموع ۰.۱۲ درصد رشــد 
در مجمــوع ســهم مبلــغ تراکنشــی 

داشته و به عدد ۱۰.۹6 دست یابد.
علاوه بر این شرکت تجارت الکترونیک 
با رقمی برابر با ۰.۰۱5 درصد در مهرماه، 
کمتریــن تعــداد خطــای پذیرندگــی به 
PSP  تعــداد کل تراکنش هــا را در میــان
هــای کشــور را در بیــن رهبــران بــازار 
بــه خــود اختصــاص داده و توانســته 
پایدارترین بستر پرداخت را در بین این 
رقبا، برای پذیرندگان خود فراهم سازد.
همچنین تاپ در شــاخص تعداد ابزار 
پذیرش سیستمی فعال، با ۰.۱6 درصد 
رشد در ابزار پذیرش اینترنتی و 58.85 
 IPG درصد سهم بازار، بیشترین تعداد
فعــال را در بیــن شــرکت های پرداخــت 
کشــور از آن خود کرده اســت. شــرکت 
تجــارت الکترونیــک پارســیان در ابــزار 
پذیرش موبایلــی نیــز 5.۰۳ درصد و در 
ابــزار پذیــرش کارتخــوان ۰.۴7درصــد 

رشد داشته است. 
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»ایلکا کیوی ماکی« )Ilkka Kivimäki(، شریک مؤسس 
»ماکی وی ســی« )Maki.vc(، پیش بینی می کند که اروپا 
در دهه آینده به یک بازیگر اصلی در سه صنعت کوانتوم، 
مواد غذایی و انرژی های تجدیدپذیر تبدیل خواهد شد.

اکوسیســتم اســتارتاپی اروپــا بــا چندین دهه تــلاش و به 
لطف تعهــد نیرومنــدش به محیــط زیســت، جابه جایی 
آســان اســتعدادها و قوانین مشــترک و همچنیــن پیوند 
محکمــی که میان اســتارتاپ ها و اکوسیســتم پژوهشــی 
برقــرار کــرده، در زمینــه نــوآوری برندهــای معروفــی مثل 
آدین )Adyen(، کلارنا، اسکایپ، اسپاتیفای، سوپرسل، 
وایز، وولت و زالاندو )Zalando( را تأسیس کرده و همین 
اروپا را به خانه شــرکت های نوپای فناورانه که نویدبخش 
هستند، تبدیل کرده است. این شرکت ها پایه های صنایع 
جدیدی مثــل محاســبات کوانتومــی، انــرژی پــاک و... را 
بنیان می گذارند. مهم تر آنکه این شــرکت ها هدف محور 

هستند.
بــه همیــن دلیــل، به جرئــت می تــوان گفت کــه بــا وجود 
چالش ها، فناوری اروپا هرگز قوی تر از امروز نبوده است؛ 
به بیان بهتر هرگز در فناوری هایی که واقعاً مهم هستند، 
قوی تر نبوده است. اگرچه شرکت ها و مردم اکنون با دوران 
پرتلاطمی روبه رو هســتند، اروپا راه را برای استارتاپ های 
هدف محور هموار می کند. طبق گــزارش پایگاه وضعیت 

فناوری اروپایــی )State of European Tech(، در ســال 
۲۰۲۲، نیمی از سرمایه گذاری های جهانی در شرکت های 
هدف محور، در همــان مراحل اولیه به اروپــا رفت؛ این در 
حالی اســت که تنها ۲۳ درصد از کل سرمایه گذاری های 
جهانی در اروپا انجام شــده اســت. طبق آخرین آمار، در 
اروپا، آب وهــوا و فناوری هــای هدفمند ســومین مقوله ای 

بوده اند که سرمایه ها را به خود جذب کرده اند. 
از آنجایی که اروپا بر توسعه بعضی از امیدوارکننده ترین 
فناوری هــای متمرکز شــده و این فناوری ها بــا چالش های 
اساسی مقابله می کنند، در دهه آینده اروپا جایگاه خود 
را در ســه صنعت تقویت خواهد کرد که در ادامه به آنها 

پرداخته می شود.

فناوریکوانتومی
محاســبات کوانتومــی به عنــوان نوعــی از فنــاوری کــه در 
تحول علوم رایانه ای مؤثر اســت و اهمیت آن در صنعت 
مطرح شــده، توجه زیــادی را به خــود جلب کرده اســت. 
مک کنزی برآورد کرده که محاسبات کوانتومی پتانسیل 
این را دارد که تا ســال ۲۰۳5 نزدیک بــه 7۰۰ میلیارد دلار 

ارزش جذب کند.
پیش بینــی می شــود کــه محاســبات کوانتومی، بــه لطف 
توانایــی اش در مقابله با مشــکلات پیچیده تــر و پردازش 

حجم زیادی از داده ها با سرعت نور، در پیشرفت چندین 
زمینه مانند پزشکی، رمزنگاری و... گام های بزرگی بردارد. 
حتــی ادعــا می شــود کــه قــدرت پــردازش آن می تواند به 
پیشــرفت هایی در جــذب کربــن، ســوخت های جدیــد، 
باتری هــا و کودهــای شــیمیایی منجــر شــود. همچنیــن 
می تــوان به کمــک آن بــا چالش هــای گســترده تر جهانی 

مانند تغییرات آب وهوا و امنیت غذایی مقابله کرد.
البتــه از ســوی دیگــر پیشــرفت کوانتومــی می توانــد 
تهدیدکننده هم باشــد. فناوری کوانتومــی می تواند برای 
نقــض پروتکل هــای رمزگــذاری، تولیــد ســلاح و تهدیــد 
امنیت ســایبری ملی اســتفاده شــود؛ بنابراین دائماً این 
بحث وجود دارد که نخســت چیــن به چنین پیشــرفتی 
دســت می یابد یا ایالات متحده آمریــکا؟ البته هم اکنون 

چین در شبکه های کوانتومی پیشتاز است.
در مــورد محاســبات کوانتومــی، جهــان نبایــد اروپــا را در 
حاشیه قرار دهد. اروپایی ها معتقدند که  کاملاً موقعیت 
آن را دارند که انقلاب محاسبات کوانتومی را رهبری کنند. 
هم  اکنون در اروپا، یکــی از قوی ترین مراکز کوانتومی برای 
متخصصــان این حــوزه ســاخته می شــود؛ ایــن در حالی 
اســت که ایــالات متحــده و چیــن همچنــان منابــع خود 
را صرف مبــارزه بــا یکدیگــر و برتری جویــی در ایــن زمینه 

می کنند.

تمرکز بر فناوری های امیدوارکننده
در یک دهه آینده اروپا جایگاه خود را در  سه صنعت تقویت خواهد کرد

روندهای جدید فناوری در 
سال ۲۰۲۴

درباره چند فناوری 
نوظهور

 
دیتافیکیشــن تبدیــل کارهــا و وظایــف 
انســانی به فناوری های داده محور است. 
درواقــع دیتافیکیشــن تبدیل همــه چیز 
در زندگی ما به دستگاه ها یا نرم افزارهایی 
است که از داده ها پشتیبانی می کنند. در 
این فرایند همه ابعاد زندگی به داده تبدیل 
می شوند. برای مثال لینکدین شبکه های 
کاری و حرفــه ای و توییتــر افکار را بــه داده 

تبدیل می کند. 
 

 اعتماددیجیتال
باتوجه به درهم تنیدگی روزافزون 
مردم با فناوری، اعتماد نسبت به فناوری 
بــه مســئله مهمــی تبدیل شــده اســت. 
اعتماد دیجیتال یکی از روندهای حیاتی 
اســت که منجــر بــه نوآوری های بیشــتر 
می شود. در همین راستا، امنیت سایبری 
و هــک اخلاقــی بــه موضوعــات و البتــه 
تخصص هــای مهمــی تبدیل شــده اند. 
هک کردن اخلاقــی یک عمل مجاز برای 
دور زدن امنیت سیستم برای شناسایی 
نقض احتمالی داده ها و تهدیدها در یک 

شبکه است.

ژنومیکس
ژنومیکس یک فناوری است که 
می توانــد دی ان ای شــما را مطالعه کند و 
بر اســاس نتایج به دســت آمده به بهبود 
سلامت و همچنین تشخیص و مبارزه با 
بیماری ها کمک کند. این فناوری اخیراً به 
روند مهمی در دنیای ســلامت و فناوری 
تبدیــل شــده و در نتیجــه تقاضــا بــرای 
مشاغل مرتبط با آن افزایش یافته است. 
از مشاغل پرتقاضا در این زمینه می توان 
به مهندسی ژنتیک، بیواینفورماتیک یا 

تحلیل گر ژنوم اشاره کرد.
 

اتوماسیونفرایند
رباتیک

اتوماسیون فرایند رباتیک به عنوان یک 
فنــاوری نرم افــزاری تعریــف می شــود که 
تلاش هــای انســانی بــرای مشــارکت در 
فرایندهــای کســب وکار را بــا اســتفاده از 
نرم افــزار ربــات مجــازی یــا »بات هــا« 
کاهــش می دهــد یــا حــذف می کنــد کــه 
اغلــب از هــوش مصنوعــی، یادگیــری 
ماشین، تشــخیص کاراکتر نوری و سایر 
فناوری هــای شــناختی بــرای ایــن کار 

استفاده می کند.

REVIEWبررسی
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آينده
F U T U R E

اروپــا از طریــق فعالیت هــای تحقیقاتــی، ماننــد برنامــه 
 EU’s Quantum( پرچــم دار کوانتومــی اتحادیــه اروپــا
Flagship program(، از رشــد اکوسیســتم حمایــت 
می  کند. در حال حاضر، اکوسیستم محاسبات کوانتومی 
اروپا با وجود شرکت هایی مانند آی کیوام )IQM(، بلوفورز 
)Bluefors(، پاســکال )Pasqal(، مدارهــای کوانتومــی 
آکســفورد )Oxford Quantum Circuits(، کوانتــوم 
موشــن )Quantum Motion( و فناوری هــای کوانتومــی 
آلپیــن )Alpine Quantum Technologies( بســیار 

نیرومند است.
واضح اســت که اروپا اولین منطقه ای نخواهــد بود که به 
فنــاوری ایالات متحــده یا چیــن دســت می یابد، امــا این 
منطقــه بــه انــدازه ای بزرگ اســت کــه بتواند شایســتگی 
و قــدرت محاســباتی خــود را توســعه دهــد. اروپــا نباید و 

نمی تواند منتظر فناوری ایالات متحده یا چین باشد.

فناوریموادغذایی
اروپــا به عنــوان بزرگ تریــن صادرکننــده مــواد غذایــی در 

جهــان )از نظــر درآمد( ســابقه 
طولانــی در تغذیه جهــان دارد 
و بــه خاطــر کشــورهای بــزرگ 
غذایــی  مــواد  تولیدکننــده 
ماننــد فرانســه، آلمــان، ایتالیا 
و اسپانیا شناخته شده است. 
تنهــا صنعت غذا و نوشــیدنی 
در اتحادیــه اروپــا ۴٫5 میلیون 
نفر را در اســتخدام خــود دارد 
و همیــن گــردش مالــی عظیــم 
۱٫۱ تریلیــون یورویــی را بــه راه 

انداخته است.
در این منطقه، برای تغییر آنچــه می خوریم و تولید غذا، 
تحولی صورت گرفتــه و در ضمن این تناقــض وجود دارد 
که جمعیت رو به رشد دنیا باید بدون مصرف تمام منابع 
جهــان تغذیــه شــوند. بــر اســاس گــزارش ســازمان ملل، 
بیش از یک سوم انتشار گازهای گلخانه ای به دلیل تولید 
مواد غذایی اســت و در عین حال پیش بینی می شود که 
تقاضــای غــذا تا ســال ۲۰5۰ تــا 5۰ درصــد افزایــش یابد. 
علاوه بر این، به دلیل حمله روسیه به اوکراین قیمت مواد 
غذایی دچار نوســان شــده و امنیت غذایی نیــز با تهدید 
روبه روســت. همه اینها نیاز اروپا به خودکفایی و امنیت 

غذایی را تشدید کرده اند.
اروپا تشــنه راه های پایدارتــر و مقیاس پذیرتر برای رشــد، 
پردازش، بســته بندی و توزیع مواد غذایی اســت و اکنون 
زمان آن است که کنشــگرانی را در اروپایی داشته باشیم 
کــه تولید مــواد غذایــی در آینده را به ســوی مســئولانه تر 
شدن پیش ببرند. در ســال ۲۰۲۲، استارتاپ های اروپایی 
در زمینــه فنــاوری مــواد غذایــی 6٫۳ میلیــارد دلار جذب 
کردنــد کــه در مقایســه بــا افزایــش پنج درصــدی بودجــه 
فناوری کشــاورزی، افزایش ۳۰درصدی داشــته است. به 
عبارت دیگر، هم اکنون در حال گذار از تولید مواد غذایی 
مبتنی بر کشــاورزی ســنتی به تولید مواد غذایی مبتنی 

بر فناوری هستیم.
اما چه کسی چه چیزی درست می  کند؟ صنعت پروتئین 
در حال جایگزین شــدن با اســتارتاپ هایی است که روی 
جایگزین هــای گوشــت، لبنیــات و ماهــی کار می کننــد. 
این اســتارتاپ ها توجه زیــادی را به خود جلــب کرده اند. 
همچنین برای یافتن منابع کربوهیدرات جدید، هم اکنون 
از جریان هــای جانبی صنعت غذا بهره گرفته می شــود و 

فرایندهای کارآمدتری در دست توسعه است. 
در حــال حاضــر در تولیــد غــذا، انبوهــی از فناوری هــا و 
روش هــای علمی در حال توســعه هســتند؛ از کشــاورزی 
ســلولی و تخمیــر دقیــق گرفتــه تــا پــرورش حشــرات و 
پروتئین های گیاهی. شــرکت هایی مانند »اونگو بیو« که 

 ،)Revyve( »رویوه« ،)Volare( »یک وی سی است، »ولار
 ،)Heura Food( »هــورا فــود« ،)Eden Bio( »ادن بیــو«
»پلانتد« )Planted(، »میتیبل« )Meatable( و غیره در 
این زمینه فعال هستند. البته اینها تنها بخش کوچکی از 
راه حل هایی هستند که برای آینده این صنعت مورد نیاز 
است. اروپا این شــانس را دارد که در توســعه پایدار مواد 
غذایی پیشرو باشد؛ بنابراین ما باید فوراً و جسورانه قدم 
برداریم و به معنای واقعیِ کلمه، پول، تحقیق وتوســعه و 

جاه طلبی خود را به کار ببندیم.

فناوریانرژی
هیچ کــس نمی توانــد نقــش حیاتــی انــرژی در محیــط 
کســب وکار یا خانــواده را انکار کند. بــا وجود آنکــه تقاضا 
برای فناوری های انرژی طی دو سال گذشته افزایش یافته، 
تعهــد اروپــا به انــرژی پــاک، به ایــن منطقــه در ایــن زمینه 
جایــگاه رهبــری داده اســت. اتحادیــه اروپا در تــلاش برای 
رهبــری جهانی در زمینــه انرژی هــای تجدیدپذیر اســت و 
به یک هدف تهاجمی متعهد است؛ هدف آن است که تا 
ســال ۲۰۳۰ حداقــل ۳۲ درصد 
از کل انــرژی مورد نیــاز منطقه، 
از انرژی  های تجدیدپذیر تأمین 
شود. حمله روســیه به اوکراین 
اراده سیاســی بــرای ایــن کار را 
در منطقه افزایش داده اســت. 
در ســال ۲۰۲۲، برای روی آوردن 
به انــرژی پــاک گام هــای مهمی 
برداشته شد، زیرا برای اولین بار، 
در تولید برق، انرژی خورشیدی 
و بادی )۲۲ درصد( از گاز طبیعی 

)۲۰ درصد( پیشی گرفتند.
اروپا توانسته ظرفیت و اهداف تولید انرژی پاک را افزایش 
دهد، اما ایــالات متحده هنــوز در این زمینــه عقب مانده 
است. برای مثال، ظرفیت خورشــیدی اروپا از سال ۲۰۱8 
دو برابــر شــده و احتمــالاً طی چهار ســال آینده ســه برابر 
خواهد شد. در آوریل امسال، گروهی از کشورهای اروپای 
غربی متعهد شــدند ظرفیــت تولید انــرژی بــادی خود را 

به طور قابل توجهی افزایش دهند.
فرامــوش نکنیم که شــبکه بــرق اروپــا یکــی از بزرگ ترین 
شبکه های برق به هم پیوسته منطقه ای در جهان است و 
امکان بهره برداری از شبکه چندملیتی را فراهم می کند. 
اتحادیه اروپا، در تلاش برای تشــویق کشــورهای اتحادیه 
اروپا بــه اتصــال بیشــتر ظرفیت  هــای تولیــد برق خــود با 
یکدیگــر، هدف گذاری کرده کــه تا ســال ۲۰۳۰ حداقل ۱5 

درصد از این اتصال را فراهم آورد.
علاوه بــر این، مــا فهرســت بلندبالایی از اســتارتاپ هایی 
را داریم کــه در حــال ابــداع راه حل هــای جدیــد در زمینه 
 ،)Northvolt( »انــرژی هســتند؛ ماننــد »نورث ولــت
 Green Hydrogen( »سیســتم های هیدروژنــی ســبز«
 )Fusebox( »فیوزباکس« ،)Tibber( »تیبر« ،)Systems
و »تادو« )Tado(. در مجموع اروپا در این زمینه عملکردی 
عالــی دارد، امــا اکنــون مــا بــه ســرمایه گذاری بیشــتر در 
فنــاوری نیــاز داریــم تــا انتشــار گازهــای گلخانــه ای را تــا 
حد امکان نزدیــک به صفر کنیــم. مک کنــزی در گزارش 
خــود نمونه هایــی از ایــن فناوری هــا را فهرســت می کنــد؛ 
سیســتم های شــبکه بــرق پیشــرفته و هوشــمند کــه 
پتانسیل ایجاد کنترل آنی شــبکه را دارند، سیستم های 
ذخیره ثابت پیش بینی شده برای اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیــر و ســوخت های مبتنــی بــر هیــدروژن کــه 
می توانند هزینه های تولید را کاهش دهند. این فهرست 

همچنان ادامه دارد.
بنابراین اگر اروپــا به ســرمایه گذاری در تحقیق، همکاری 
باز و گذار ســبز ادامه دهد، حداقل می تــوان گفت آینده 

فناوری اروپا روشن است.

اروپا در دهه آینده به 
یک بازیگر اصلى در 
سه صنعت کوانتوم، 

مواد غذایى و 
انرژى هاى تجدیدپذیر 

تبدیل خواهد شد

فصل دوم

شروع شدشروع شد

رضا جمیلی
با 
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چگونه یک مزرعه جوجه کشی دهه 195۰ بنیان گذار 
مرکز رشد مدرن کسب وکار شد؟

 نخستین مرکز 
رشد کسب وکار در پی 
ساختن تک شاخ نبود

مفهوم رشددهی از کجا شروع شد و چه مسیری را پیمود؟

بنیان های مراکز رشد کسب وکارهای نوپا

HISTORYتاریخچه

 )incubation( امروزه کاربــرد مفهــوم رشــددهی
کســب وکارهای نوپا فراگیر شــده، درحالی که این 
شیوه برای نخستین بار در یک مقاله پژوهشی از 
ســوی اقتصاددان آمریکایی »جوزف شومپیتر« 

)Joseph Schumpeter( بیان شد. 

پذیرشدیدگاهتخریبخلاقانه
بازارها

دیدگاه شومپیتر مبنی بر تخریب خلاقانه بازارها 
به زودی مورد پذیرش سرمایه گذاران خطرپذیری 
قرار گرفت که با دنباله روی از ســرمایه گذاری های 
پرخطر، راهی برای کسب درآمد یافته بودند  و این 
موضوع راه را برای ایجاد مراکز رشد کسب وکارهای 
نوپا هموار ساخت به این شکل که سرمایه گذاران 
بــه کســب وکارها در گام های نخســتین ســرمایه 
می دادنــد. در اواخــر دهــه ۱۹7۰ نخســتین مرکــز 
رشــد از این گونــه در ســیلیکون ولی ایجــاد و از آن 
زمان تاکنون صدها نمونه دیگر در سراسر جهان 
شکل گرفته است. یکی از نخســتین مراکز رشد 
 Bill( »را در ســال ۱۹8۱ »بیــل دراپــر Incubator
Draper( و پسرانش »تیم« و »استیو دراپر« ایجاد 
کردند که نخســتین برنامه رســمی رشــددهی در 
سیلیکون ولی بود که آن را صندوق سرمایه گذاری 

دراپر Draper Venture Fund نامیدند.

موجشکلگیریشتابدهندهها
شــرکت های   ۱۹8۰ دهــه  اواخــر  در 
سرمایه گذاری خطرپذیر شروع به سرمایه گذاری 
ســنگین تر در کســب وکارهای نوپا کردند که موج 
جدیدی از کارآفرینی فناوری را ایجاد کرد. پس از 
آن در سال ۲۰۰5 یک شتاب دهنده کسب وکار به 
 Paul( »به وسیله »پل گراهام  Y Combinatorنام
Graham( ایجاد شد که کمک مالی و راهنمایی در 
گام های نخست و دسترسی به شبکه کارآفرینان 
و ســرمایه گذاران با تجربه را برای کســب وکارهای 
 Y Combinator نوپــا فراهــم کــرد. موفقیــت

موجــب پاگرفتــن موجــی از شــتاب دهنده های 
کسب وکار شــد. شــتاب دهنده ها به طور معمول 
از سوی شرکت های ســرمایه گذاری مخاطره آمیز 
یا نهادهای شرکتی اداره می شوند و دسترسی به 
منابع مالی، مربی گری، فرصت های شبکه سازی 
و ســایر منابــع را در اختیــار کســب وکارهای نوپــا 

می گذارند. 

گســترششــتابدهندههادر
حوزههایمختلفصنعت

در روزهای اولیه رشــددهی استارتاپ ها، بیشتر 
شــتاب دهنده ها تنهــا شــرکت های متمرکــز بــر 
فنــاوری را می پذیرفتند کــه تا اندازه زیــادی پیرو 
تــوان بیش تــر کســب وکارهای نوپــای فنــاور در 
رســیدن به موفقیت در مقایســه با شرکت های 
دیگر بود. در سال های اخیر، مراکز رشد درهای 
خود را بــه روی کســب وکارهای همــه صنایع باز 
کرده اند که این اتفاق اثری مثبت بر زیســت بوم 
داشــته اســت. ایــن حــوزه در روزهــای نخســت 
شــاهد موفقیت ها و شکســت های زیــادی بود. 
در حالــی کــه برخــی توانســتند از منابعــی کــه 
عرضه می شــد برای تبدیل شــدن به کسب وکار 
موفق استفاده کنند، برخی دیگر چندان خوش 

شانس نبودند. 
مفهــوم رشــددهی کســب وکارهای نوپــا بــرای 
نخســتین بــار در اواخــر دهــه ۱۹6۰ و اوایل دهه 
۱۹7۰ آنگاه بروز یافت که مراکزی مانند مؤسسه 
پژوهشی استنفورد، ارائه خدمات کارشناسی و 
پشــتیبانی مالی برای کســب وکارهای کوچک را 
آغاز کرد. این شــکل بنیادین رشددهی تا اندازه 
زیادی غیررســمی و برای پشــتیبانی وابســته به 
شبکه ای از مخاطبین بود. همچنین نگاه اصلی 
روی شرکت های جوان با طرح های نوآورانه برای 
مانــدن در بــازار رقابت فزاینــده بود؛ بــا این حال 
مفهوم رشــددهی کســب وکارهای نوپا تــا اواخر 

دهه ۱۹8۰ تبدیل به ساختاری رسمی تر شد.

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

داســتان نخســتین مرکز رشــد تجاری 
جهان کم و بیش بــا حدود ۲۴،۴۰۰ 
متر مربــع فضای متــروک کاری 
آغاز می شود. اوایل دهه ۱۹6۰، 
زمان خوبی برای جوجه کشی بود 
 Mount و شــرکت جوجه کشــی
Hope بــه محلــی بــرای نگهــداری 

 )Batavia( قفس های مازاد نیاز داشت که آن را در باتاویا
شــهری کوچــک در 56 کیلومتــری روچســتر یافتنــد. 
این محــل را یــک مدیر پیشــین ابزارفروشــی به نــام جو 
مانکوزو )Joe Mancuso( اجاره کرد. آن فضا برای چند 
 ،)Massey-Harris( دهــه در اختیــار میســی-هریس
کارخانه ســازنده ماشــین آلات کشــاورزی بود که هزاران 
نفــر از ســاکنین باتاویــا در آن کار می کردنــد و بســته 
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

شــدن کارخانــه در ســال ۱۹57 بــرای باتاویــا و خانــواده 
مانکوســو نیز نامناســب بود. دارایی خانواده مانکوســو 
پیوندی جدایی ناپذیر با دارایی های شــهر باتاویا داشت 
و پنج برادر مانکوســو امپراتوری تجاری بی ســابقه ای در 
تاریخ باتاویــا ســاخته بودند که متــروک شــدن کارخانه 
میسی-هریس تهدیدی برای آنها بود. بنابراین خانواده 
مانکوســو کارخانه قدیمــی را خریدنــد و جو را بــه دنبال 
یافتن مستاجرانی برای پر کردن فضای خالی فرستادند. 
در ابتــدا جــو امیــدوار بود کــه یــک تولیدکننده بــزرگ را 
برای اجاره همه آن فضا قانــع کند اما این یک ماموریت 
ناممکن بود و گفته می شــد اگر کســی حتی در آن سال 
به ۳۰۰ هزار مترمربع فضا نیاز داشته باشد، چرا باید به 

یک ساختمان 8۰ ساله منتقل شود؟

تولدمرکزصنعتیباتاویا
بنابراین جو مانکوسو برنامه را بازبینی کرد و 
به دنبال یافتن مســتاجران کوچک تر رفت و 
نام آن فضا را مرکز صنعتی باتاویا گذاشــت. 
او بــرای ترغیــب شــرکت ها بــه راه انــدازی 
فروشــگاه هایی در آنجــا امتیــازات غیرعادی 
داد از جملــه: اجاره هــای کوتاه مــدت، لوازم و 
تجهیزات اداری مشترک، مشــاوره تجاری و 
خدمات منشــی؛ همچنین اگر کسب وکاری 
بــه یــک ردیــف اعتبــاری نیــاز داشــت، جــو 
مانکوســو بــه کمک یــک بانــک محلــی آن را 

فراهــم می کرد. آن گونــه که در ســوابق خانوادگــی آمده، 

در ســال ۱۹6۳ جو در حــال همراهی یک خبرنــگار برای 
بازدیــد از آن محــل بــود که در 
بیــن قفس هــای مربــوط بــه 
 Mount Hope جوجه کشــی
ایســتاد و لحظــه »یافتــم« 
فرارســید و رو بــه خبرنــگار 
گفت: »این آدم ها جوجه ها را 
رشــد می دهند، گمان می کنم 
رشــد  را  کســب و کارها  مــا 

می دهیم.«
مراکز رشــد کســب وکار امروزه 
همه جا وجود دارد. این شیوه 
اکنون توسط رشد دهنده های 
شناخته شــده کسب وکارهای 

 Y Combinator، نوپــا در ســیلیکون ولــی ماننــد
AngelPad و Techstars گســترش یافتــه 
است. آنها همراهان خود را تشویق می کنند 
تا به دنبــال نــوآوری بروند و کســب وکارهای 
ناکارآمــد محلــی و منطقــه ای را کنــار بزننــد 
تا دنیــا را دگرگون کننــد، فرآیندهــای کارآمد 
داشــته باشــند و بــا شــتاب از چالش ها گذر 
کنند. الگوی کسب وکار آنها، کسب وکارهای 
نوپایــی ماننــد Airbnb را در برابــر هــزاران 
شــرکت خدماتی کوچک تــر ارج می گذارند. 
پیام آنها روشــن اســت: مراکز رشد جاهایی 

مانند باتاویا را برهم می زنند.

نخســتینمرکــزرشــدجهــانوکمــکبه
اقتصادمحلی

نخستین مرکز رشد کسب و کار جهان کم تر به فکر برهم 
زدن اقتصــاد جهانــی بــود و بیش تــر برنامــه زنــده کردن 
اقتصاد محلی را دنبال می کرد، کاری که هنوز هم انجام 
می دهد. مرکــز صنعتی باتاویــا بیش از نیم قــرن پس از 
پایه گــذاری هنــوز در همــان مــکان و بر همان دســتورات 
محلی پافشــاری می کند. تام مانکوســو مدیر فعلی این 
مرکــز می گویــد: »کار مــا در اینجــا کمــک به مــردم برای 
ایجــاد کســب وکار و اشــتغال در باتاویــا اســت.« وی در 
همین حــال می گویــد: »بــه ۱6 نفــر مختلف مرکز رشــد 
را تعریــف کننــد و ۲۴ تعریف مختلــف از آنهــا دریافت 
خواهیــد کرد. مــن فکــر می کنم، امــروز مــردم می گویند 
به اینجا می آیند زیرا مکانی اســت که ما بــه آنها کمک 

خواهیم کرد.« 

تنهاراهبرایشروع،شروعکردناست
نیــروی کار و صنعــت همیشــه در اقتصــاد باتاویا نقش 
اساســی داشــته اند و مرکز مدت ها بــر تشــویق و تغذیه 
تولیدکنندگان محلی متمرکز بوده است. این مجموعه 
مملو از سازندگان بزرگ و کوچک است. ده ها مستاجر 
در ۳۰ ساختمان مرکز پراکنده شــده اند: »افرادی داریم 
کــه از دیروز شــروع کرده اند و افرادی که ۴۰ ســال اســت 
در تجارت بوده اند.« نخستین مســتأجر مرکز صنعتی 
باتاویا، در سال ۱۹5۹ تد اسنل بود، تابلوسازی که تابلوی 
فلــزی بزرگــی را ســاخت کــه هنــوز بیــرون درب ورودی 
ســاختمان آویــزان اســت. دیلــون، یــک مهنــدس، پدر، 
مربی فوتبــال و کارآفرین ســریالی کــه از دهه ۱۹۹۰ ســه 
کسب وکار مجزا را در مرکز راه اندازی کرده در یک فضای 
کوچک در طبقه همکف ساختمان کار می کند. او به یاد 
می آورد که در روزهای اولیه، ســازندگان فضا به او گفته 
بودند: »تنها راه برای شــروع، شــروع کردن است؛ حتی 
اگر کوچک باشد. حتی اگر چیزی برای شروع نباشد.«

مراکــزرشــدکســبوکارضامــنآینــده
شهرهایکوچک

جــو مانکوســو در ســال های آخــر عمر خــود پیام رســان 
مراکز رشــد بود. از نظر وی مراکز رشــد کســب وکار تنها 
مکان هایــی بــرای ســاختن 5۰۰ شــرکت برتــر فهرســت 
آنهــا  نبودنــد؛   Fortune
ابزارهایی برای تضمین آینده 
یــکا  شــهرهای کوچــک آمر
بودنــد. او معتقــد بــود که هر 
شــهر بایــد یــک مرکــز رشــد 
داشــته باشــد کــه بــا انــدازه و 
منابع مناســب و در دسترس 
ســاخته شــود. بنابرایــن او به 
اطــراف ایالــت نیویورک ســفر 
کــرد و به مــردم بــرای بازیافت 
ساختمان های قدیمی آموزش 
داد تا در شهرهای خود مراکز 

رشد تجاری ایجاد کنند.
در اتاق گردهمایی ها، پوستری از عکس های مستاجرین 
سابق مرکز صنعتی باتاویا هســت که مراحل رشد خود 
را بــه پایــان رســانده و بــه محــل کار خودشــان رفته انــد. 
هیچ کدام از آنها تک شــاخ یا شــرکت نرم افــزاری جذاب 
نیستند. شاید هیچ یک از آنها بدون کمک به جایگاهی 
که هســتند، نمی رســیدند. با نگاه به منابعی در سراسر 
جهان که صرف مراکز رشــد می شــود، به نظر می رســد، 
منابع بــه شــکلی نامتناســب به ســوی کســب وکارهای 
جذاب، بــا فنــاوری بــالا، رشــد زیــاد، فعالیــت انفجاری 
و آنهایــی مــی رود کــه می گوینــد قــرار اســت ســراغ 
ســرمایه گذاران خطرپذیــر برویــم، ســرمایه بگیریــم و 

شرکت های دنیا را بگیریم! 

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

DISCUSSبحث

 ادامه از صفحه ۸

نهادهای صنفی 
مستهلک شده اند

شــریعتمدار دربــاره مشــورت نهادهــای 
در  خصوصــی  بخــش  بــا  دولتــی 
تصمیم گیری ها خاطرنشان می کند: »در 
دوره ریاســت آقای »علی رهبری« شاهد 
مشورت واقعی نهادهای دولتی با بخش 
خصوصی که اثرگذار باشد، نبودیم؛ شاید 
در آن برهــه از صــد نکتــه ای کــه از ســوی 
بخش خصوصی مطرح می شد، یک نکته 
مقدار کمی مؤثر بود و برداشــت دوستان 
ایــن بــود کــه چــون مــا ذی نفــع هســتیم، 
شــاید نظرات مان آن نکته ســنجی لازم را 
که مورد نظر آنها اســت، نداشــته باشــد. 
قضاوت اولیه من این است که رویکرد آقای 
»کلاهدوزان« متفاوت تر است و مشورت 
بخــش خصوصــی مؤثرتــر خواهد بــود و 
حتــی همین اتفاق هــای اخیــر نیز ممکن 
اســت باعــث تغییــر رویکــرد و تصمیم از 

سوی ایشان شود.« 

اینماداجباریوخســارت
بهکسبوکارها

مدیرعامل جیبیــت درباره خســارت وارد 
شده به کسب وکارها به دلیل چالش های 
اینمــاد توضیــح می دهــد: »یــک نــوع 
خســارت را می توان عدم شــروع فعالیت 
کســب وکارهای نــوآور جدیــد دانســت 
کــه قابــل اندازه گیــری نیســت. بخــش 
گسترده ای از مهاجرت و افزایش ناامیدی 
میان جوانان به این دلیل است که فرایند 
شروع کسب وکار به شــدت سخت شده 
اســت. اگر شــاپرک نرخ دریافت ترمینال 
جدید را منتشــر کند که نســبت به سال 
گذشته چه اندازه کاهش پیدا کرده، نتایج 
ارزشــمندی را نشــان خواهــد داد؛ چرا که 
رونــد حــوزه کســب وکارها بــه این شــکل 
اســت که برای مثال صد کســب وکار باید 
به وجــود آیند تــا از میــان  آنها ده تــا باقی 
بمانند و در نهایت یکی به موفقیت برسد. 
دوباره این روند باید در ماه های بعدی نیز 
تکرار شود. وقتی که ما ورودی را به آیتم ها 
و موضوعاتی که از قبل تشخیص داده ایم 
محــدود می کنیــم، در عمــل شــاهد یــک 
مرگ پیش از تولد هســتیم؛ این موضوع 

بزرگ ترین خسارت است.«
او در ادامه می گوید: »خســارت دیگر این 
اســت که ترمینــال یــک کســب وکار بالغ 
مسدود می شــود و به دنبال آن اعتبارش 
زیر سؤال می رود. یک خسارت روانی هم 
وجــود دارد که فضای کســب وکار را ناامن 
جلوه می دهد و این باعث می شــود دیگر 

سرمایه گذاری و ... اتفاق نیفتد.«

 نخستین مرکز رشد 
کسب و کار جهان 

کم تر به فکر برهم زدن 
اقتصاد جهانى بود و 
بیش تر برنامه زنده 

کردن اقتصاد محلى را 
دنبال مى کرد



برای اطلاع از جزئیات برنامه ها و همکاری های B2B تماس بگیرید


